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I. Wystąpienia otwierające 

 Krzysztof Pietraszkiewicz, Prezes Związku Banków Polskich;  
 Zdzisław Kupczyk, Prezes Zarządu Banku Polskiej Spółdzielczości SA  
 Mirosław Skiba, Prezes Zarządu SGB-Banku SA 

 Wystąpienie gościa specjalnego: prof. dr hab. Małgorzata Iwanicz-Drozdowska, 

Zastępca Przewodniczącego Komisji Nadzoru Finansowego 

1. Obrady Forum Liderów Banków Spółdzielczych 2019 otworzył Andrzej Wolski, 
Wiceprezes Zarządu Centrum Prawa Bankowego i Informacji, witając zgromadzonych gości. 

2. Krzysztof Pietraszkiewicz, Prezes Związku Banków Polskich na początku swojego 
wystąpienia, poświęconego wyzwaniom bankowości spółdzielczej w dobie konsolidującego 
się rynku usług finansowych, podkreślił, że działalność lokalnych instytucji finansowych w 
ostatnich latach charakteryzowała się dynamicznym rozwojem, szybszym niż w przypadku 
banków komercyjnych. Udział ich aktywów w skali całego sektora finansowego przekroczył 
granicę 7%.  

3. Znaczenia nabierają jednak wyzwania i ograniczenia mogące spowolnić rozwój tych 
banków:  
- rosnące obciążenia związane z nadmierną, często niczym nieuzasadnioną 
sprawozdawczością,  
- niedobory kapitału w niektórych bankach spółdzielczych,  
- ograniczenia dotyczące możliwości utrzymania dotychczasowych klientów oraz pozyskania 
nowych (wynikające ze zmian w strukturze rolnictwa, rozwoju skali i zakresu działalności 
firm w obszarach wsi i małych miast, emigracji z rdzennych obszarów wiejskich),  
- zmiany w zachowaniu i postawie klientów, którzy stają się bardziej mobilni i wymagający, a 
przez to mniej lojalni,  
- wzrost ryzyka systemowego widoczny jako nasilenie obaw JST,  
- luki w zakresie rozwoju systemów IT i konieczność ich rozwoju (kolejne generowanie 
kosztów),  
- zaś całkowicie samodzielny rozwój poszczególnych podmiotów w zakresie 
technologicznym tworzy ograniczenia w osiągnięciu przez banki spółdzielcze efektów skali. 

4. Poza największymi bankami reszta sektora osiąga niską rentowność i efektywność 
ekonomiczną. Jednakże pomimo tego mają względnie wysoką efektywność społeczną. Cieszą 
się one dobrym wizerunkiem i oceniane są jako banki zorientowane na interesy lokalnych 
społeczności. 

5. Banki spółdzielcze mimo wielu trudności osiągnęły liczne sukcesy, które mają szansę 
zaprocentować w kolejnych latach. Są to m.in.: działanie Rady Konsultacyjnej, powstanie 



 

Konwentu na rzecz Współpracy i Rozwoju Polskiej Bankowości Spółdzielczej, sprawne 
działanie banków zrzeszających w wielu obszarach i w trudnych warunkach (STIR, split 
payemnt, Polish Api), powstanie IPS, działanie Rad Zrzeszeń, projekt BS API i porozumienie 
strategiczne z firmami IT, programy kształcenia, programy marketingowe. 

6. Jako dalsze możliwości i kierunki rozwoju Prezes Krzysztof Pietraszkiewicz wskazał: 
umocnienie wzajemnego zaufania, konieczność określenia zasad współpracy banków 
spółdzielczych (back office, produkty, marketing, wsparcie prawne, kształcenie kadr, zasady 
wzajemnego konkurowania), konsolidację tam gdzie jest konieczna i opłacalna, 
wyeliminowanie bratobójczej nieuczciwej konkurencji, wzmocnienie roli i kompetencji IPS, 
rozwój systemu rozstrzygania sporów, poprawę zarządzania działaniami w ramach zrzeszeń 
poprzez modyfikację umów zrzeszeniowych, lepsze zdefiniowanie zakresu działania banków 
zrzeszających i adekwatnie do tego wprowadzenie systemu rozliczeń wewnątrz zrzeszenia, 
kontynuowanie prac w zakresie rozwijania i doskonalenia BS API, dialog z UOKiK w celu 
tworzenia konstruktywnych rozwiązań, a także wykorzystanie szans oraz umiejętności 
zarobkowania na programach ekologicznych (zielone banki na rzecz zielonej ekonomii, OZE, 
termomodernizacja, Czyste Powietrze). 

7. Aby odnieść sukces, sektor banków spółdzielczych powinien nakierować swoje 
działania na poprawę efektywności sprzedaży (w tym poprzez komunikację cyfrową), którą 
można zbudować jedynie wspólnie poprzez użycie nowych technologii w połączeniu z 
efektami skali, a także dbanie o cyberbezpieczeństwo, które staje się wyznacznikiem 
nowoczesnego banku.  

8. Zdzisław Kupczyk, Prezes Zarządu Banku Polskiej Spółdzielczości SA przedstawił 
prezentację pt. „Bankowość spółdzielcza – zachować dziedzictwo, sprostać wyzwaniom, 
wykorzystać szanse”. Podkreślił, że historia reprezentowanego przez niego sektora to historia 
instytucji finansowych i ludzi, którzy dzięki przyświecającym im ideom, determinacji i 
współdziałaniu, stworzyli lokalne struktury finansowe służące do dziś małym 
społecznościom. 

Od lat główne cele działalności banków spółdzielczych pozostają niezmienne: 
wzmacnianie potencjału finansowego i organizacyjnego sektora, podnoszenie bezpieczeństwa 
i efektywności realizowanych operacji, a przede wszystkim odpowiadanie na potrzeby i 

oczekiwania klientów. 
9. Zdaniem Prezesa Zdzisława Kupczyka, rola liderów lokalnych instytucji finansowych 

powinna przypaść bankom zrzeszającym. Jednakże, aby to było możliwe niezbędne są 

zmiany w umowach zrzeszenia oraz ładu organizacyjnego. Są one również potrzebne dla 

osiągnięcia efektu synergii. 
10. Problemy, jakim muszą sprostać lokalne instytucje finansowe to m.in. 

konieczność pozyskania dobrze wykwalifikowanej kadry, problem niskich płac (ale banki 

spółdzielcze nie są tu na straconej pozycji, czego dowodzą cykliczne badania Gallup Polska w 
ramach projektu Banku Światowego, gdzie w ocenie środowiska pracy wynagrodzenie jest 
istotnym, ale nie jedynym kryterium oceny), pozyskanie nowych udziałowców (w tym 
miejscu należy się zastanowić nad innymi zachętami niż tylko wypłata dywidendy). 



 

11. Należy podkreślić, że banki spółdzielcze mają niepowtarzalną szansę, jaką 
stwarza Strategia na rzecz Odpowiedzialnego Rozwoju czy PROW. 

12. Relacje z lokalnymi społecznościami to tradycyjne biznesowe DNA banków 
spółdzielczych, lecz nie można spocząć w tym zakresie na laurach. Rola lokalnych instytucji 

finansowych to ocena ryzyka w przypadku, gdy samorząd regionalny podejmuje zadanie 

przekraczające jego możliwości. Należy pamiętać o zmieniających się potrzebach lokalnych 

przedsiębiorców i klientów indywidualnych - informatyzacja i cyfryzacja dają tu nowe 
możliwości. Koszty w tym zakresie należy mitygować poprzez efekt skali.  

13. Banki spółdzielcze w ramach procesów dostosowawczych do nowych 
wymogów regulacyjnych powinny pamiętać, że nie chodzi o „skonsumowanie” tych regulacji 
i norm, ale o ich praktyczne zastosowanie. Regulacje mają określać ramy i przejrzystość 
naszych działań. 

14. Stoimy przed nowymi wyzwaniami wynikającymi ze zmian klimatu, 

poczynając od ochrony zasobów wody, dekarbonizacji gospodarki czy energetyki 

prosumenckiej. Od nas zależy, czy i jak na nie odpowiemy. 

15. Mirosław Skiba, Prezes Zarządu SGB-Banku S.A. podkreślił w swoim 
wystąpieniu, że sektor bankowości spółdzielczej od dawna jest świadomy swoich problemów 
i prowadzi dyskusję na ten temat. Jednakże sama analiza uwarunkowań działalności to za 

mało, aby przejść dalej i móc rozwijać potencjał. Ogromnym atutem lokalnych instytucji 
finansowych, którego nie mają banki komercyjne, jest relacyjność prowadzonej działalności. 
Jednakże pomimo 7% udziału w polskim rynku finansowym, barierą dalszego rozwoju 
sektora spółdzielczego jest jego rozdrobnienie. Konieczne jest zatem podjęcie konkretnych 
działań, przekucie pomysłów i diagnoz w konkretny harmonogram, budowa „organizmu 
wielopodmiotowego”, ale wspólnego na rzecz rozwoju możliwości biznesowych. Bankowość 
spółdzielcza musi być postrzegana jako całość. 

16. Niezbędna jest silna baza kapitałowa, pozyskanie nowych klientów oraz 

rozwój nowych technologii dla rozwoju oferty banków spółdzielczych. Lokalne instytucje 

finansowe potrafią się zmobilizować w zakresie gromadzenia kapitału. Natomiast wyzwanie 
stanowi rozwój technologiczny. W tym zakresie została już podjęta współpraca na poziomie 
międzyzrzeszeniowym, w którą powinny włączyć się wszystkie banki spółdzielcze, aby 
pomimo różnic systemowych wszyscy pracowali nad wspólną ideą i rozwojem nowych 
rozwiązań cyfrowych. Przed bankami spółdzielczymi stoi szansa stania się najszybszym 

beneficjentem regulacji PSD2 dzięki rozwiązaniu BS API. 
17. SGB-Bank jest na etapie wdrażania systemu centralnego dla członków 

zrzeszenia. Według założeń SGB będzie trzecią grupą w Polsce z wdrożonymi wszystkimi, 

dostępnymi na rynku rodzajami płatności mobilnych. Jednakże, jak podkreślił Prezes Skiba, 

jest to ciężka i długa praca, a wdrożenie nowych rozwiązań nie przyniesie wymiernych 

zysków finansowych samo w sobie, natomiast w efekcie przyciągnie klientów do banków 
spółdzielczych. 

18. Banki spółdzielcze mają zatem powody do dumy. Kolejny rok i kolejne lata 

pokażą, czy lokalne instytucje finansowe zbudują jeszcze bardziej swoją tożsamość i pozycję. 



 

W ich rękach spoczywa ogromna odpowiedzialność za siebie, swoich klientów i ich lokalne 

środowiska. 
19. Gościem specjalnym części otwierającej obrady Forum była prof. dr hab. 

Małgorzata Iwanicz-Drozdowska, Zastępca Przewodniczącego Komisji Nadzoru 
Finansowego, która na wstępie swojej wypowiedzi podkreśliła, że KNF obserwuje pozytywne 

zjawisko, w którym wizja regulatora pokrywa się coraz bardziej z wizją prezesów banków 
spółdzielczych. Wyraziła nadzieję, że kiedyś będzie ona całkowicie spójna. Zwróciła również 
uwagę, że tegoroczny temat Forum Liderów Banków Spółdzielczych ma znaczenie 

strategiczne dla sektora.  

20. Wyzwania stojące przed bankowością spółdzielczą, wskazane przez KNF to: 
sprostanie konkurencji, wykorzystanie własnych i międzynarodowych doświadczeń w 
reorganizacji sektora, zapewnienie pełnej palety usług klientom. Minimalnym celem 
lokalnych instytucji finansowych powinno być utrzymanie obecnej pozycji rynkowej sektora 
dzięki stworzeniu silnych podmiotów, natomiast optymalnym - zorganizowanie silnych i 
bezpiecznych grup bankowych, wspieranych wewnętrznie przez instytucjonalne systemy 
ochrony, eksploatacja potencjału łączeniowego, współpraca o wymiarze 
międzyzrzeszeniowym w obszarze rozwoju technologii IT i cyberbezpieczeństwa, 
wzmocnienie pozycji konkurencyjnej banków spółdzielczych oraz wzrost bezpieczeństwa 
prowadzonej działalności. 

21.  Według oceny nadzorczej sytuacja całego sektora lokalnych instytucji 
finansowych jest zadowalająca, natomiast bardziej niepokoi ocena podmiotów 
indywidulanych (zarówno w ramach IPS, jak i poza nim). KNF nie ma zastrzeżeń do 
funkcjonowania systemów ochrony i ich efektywności. Głównym celem reorganizacji sektora 
powinna być redukcja ryzyka i zwiększenie poziomu odpowiedzialności uczestników IPS. 
Konieczne jest wdrożenie nowych rozwiązań instytucjonalnych (wyjście poza funkcje 
kontrolne). Dodatkowo Pani Przewodnicząca Małgorzata Iwanicz-Drozdowska zwróciła się 
do banków spółdzielczych i zrzeszających o zastanowienie się nad możliwościami pomocy 
podmiotom poza system ochrony instytucjonalnej. 

22. Czynniki wpływające na rentowność sektora to koszty materializacji ryzyka 
kredytowego oraz ryzyka koncentracji kredytowej, a także niewystarczające wykorzystanie 
potencjału dla działań łączeniowych. Niska rentowność znacznej grupy banków 
spółdzielczych (21 banków spółdzielczych według stanu na 30.06.2019 r. osiągnęło wynik 
poniżej 100 tys. zł) wskazuje na przestrzeń do dalszych łączeń. KNF podkreślił brak 
efektywności decyzji łączeniowych, które podejmowane są w przypadku złej sytuacji 
podmiotu przejmowanego. Jednakże procesy łączeniowe powinny stanowić wynik 
wewnętrznej analizy banków, ich organów statutowych i właścicieli. Ingerencje IPS, a w 

skrajnych przypadkach nadzoru, powinny być traktowane, jako rozwiązania ostateczne. To 
właśnie rosnące wymagania stawiane bankom (w zakresie ekonomicznym, technologicznym i 
regulacyjnym) powinny skłaniać do dobrowolnej konsolidacji sektora w celu podniesienia 

efektywności prowadzonego biznesu. 



 

23. Jako wnioski na przyszłość, Pani Przewodnicząca Małgorzata Iwanicz-

Drozdowska wskazała: konieczność dysponowania przez IPS odpowiednimi narzędziami i 
środkami pomocowymi w związku z występującym w bankach ryzykiem, zasadność 
wypracowania przez spółdzielnie narzędzi umożliwiających szybsze i bardziej efektywne 
egzekwowanie wspólnie podjętych decyzji, zwiększenie udziału wszystkich uczestników IPS 
w ograniczaniu ryzyka sektora, konieczność dalszego zacieśniania współpracy pomiędzy 
uczestnikami. 

24. W zakresie wyzwań technologicznych KNF jest zdania, że oczekiwania 
klientów odnośnie udostępniania im przez banki nowych i bardziej zaawansowanych 
technologicznie rozwiązań powinny skłaniać do działań łączeniowych. Banki powinny 
posiadać długofalowy plan inwestycji w obszar IT w oparciu o identyfikowane zagrożenia i 
bieżące potrzeby oraz konsekwentnie go realizować. Dodatkowo cyberbezpieczeństwo jest 

kluczowym obszarem stanowiącym wyzwanie w realizacji strategii biznesowej lokalnych 
instytucji finansowych. Optymalnym rozwiązaniem w tym zakresie jest współpraca o 
wymiarze międzyzrzeszeniowym.  

 

II. Raporty IPS o sytuacji sektora bankowości spółdzielczej w zrzeszeniach 
oraz rekomendacje dla banków spółdzielczych w zakresie zarządzania 
ryzykiem 

 dr Sławomir Czopur, Prezes Zarządu Systemu Ochrony Zrzeszenia Banku Banku Polskiej 
Spółdzielczości SA 

 Michał Ołdakowski, Prezes Zarządu Spółdzielczego Systemu Ochrony SGB-Banku SA 

1. Systemy Ochrony Instytucjonalnej mają zapewniać ochronę i przeciwdziałać 

niewypłacalności zrzeszonym instytucjom. Ich główne zadanie, to przede wszystkim  
prewencja (zapobieganie lub odwrócenie niekorzystnych zjawisk), dopiero w ostateczności 
usuwanie trudności i ratowanie sytuacji w bankach spółdzielczych będących członkami. 
Należy jednak mieć na uwadze, że często problemy jednostek nie wynikają z czynników 
wewnętrznych, a zewnętrznych. W SOZ BPS dostępny jest system wczesnego ostrzegania – 

pierwszy mechanizm nie wynikający z regulacji i zaleceń, który został zbudowany z własnej 
inicjatywy Systemu.  

2. Sytuacja sektora mierzona współczynnikami wypłacalności potwierdza jego dobrą 
jakość i kondycję. Jednakże na całościowy obraz negatywny wpływ ma sytuacja kilku 

podmiotów w gorszej kondycji, co w dużej mierze wynika z zaszłości historycznych. Należy 
mieć na uwadze, że 90% sektora ma lepsze wskaźniki niż cały rynek, a spełnienie wymogów 
kapitałowych odbyło się sprawnie i bez problemów. Poziom ROA w bankach spółdzielczych 
jest akceptowalny, choć mógłby być lepszy.  

3. Obszarem wymagającym poprawy jest wynik finansowy, co wynika częściowo z 
konieczności tworzenia rezerw. Jednakże banki spółdzielcze muszą odczuwać ogromną presję 
zmniejszania kosztów, gdyż wskaźnik C/I nadal jest słaby. Kolejnym czynnikiem mającym 
negatywny wpływ na wynik finansowy jest spadek marż. Proces ten udało się wyhamować, 



 

jednakże i tak oznacza to konieczność budowania wyniku pozaodsetkowego. Trzeba wspierać 

przyjazne procesy łączeniowe i współpracować, aby osiągnąć efekt synergii. 
4. Dzisiaj bankowość spółdzielcza przechodzi bardzo istotną modernizację. Jednakże 

wiąże się to z dużymi kosztami. Do tego dochodzą problemy historyczne i bieżące, którym 
trzeba sprostać, jak np. pomoc bankom spółdzielczym nie będącym członkami IPS. To jest 
możliwe, ale sektor potrzebuje wsparcia z zewnątrz. Instytucje sieci bezpieczeństwa nie 
powinny zostawiać banków spółdzielczych samych z problemami z zaszłości, na które 
systemy ochrony nie miały wpłaywu.  

5. Poziom ryzyka kredytowego w skali całego sektora finansowego jest na niższym 
poziomie niż w przypadku banków komercyjnych, a akcja kredytowa jest dalej rozwijana. To 

co budzi większy niepokój, to ryzyko koncentracji. Trzeba na nie zwracać baczną uwagę. 
Pogarsza się natomiast jakość portfela kredytowego. Niestety nakłada się na to rosnące  
uprzywilejowanie dłużnika pod względem regulacyjnym.  

6. Nowe wymogi regulacyjne często wprowadzane są w bankach spółdzielczych bez 
przemyślenia, aby najniższym kosztem sprostać oczekiwaniom regulatora, a ich wdrożenie i 
tak wiąże się z koniecznością poniesienia dodatkowych nakładów finansowych. W efekcie 
prowadzi to do nieskutecznych rozwiązań, które mają przełożenie m.in. na zwiększenie 
ryzyka kredytowego w odniesieniu do klienta detalicznego. Oba IPS prowadzą we 
współpracy działania zapobiegawcze, profilując zasady oceny ryzyka do postaci 
akceptowanej przez regulatora i probiznesowych. To pozwoli bankom pełniej i skuteczniej się 
angażować w finansowanie portfela kredytów detalicznych. Zadaniem IPS powinno być 
pełnienie roli bufora pomiędzy biznesem a sferą regulacji.  

7. Na podstawie przeprowadzonych audytów wskazano wyzwania stojące przed 
lokalnymi instytucjami finansowymi, a także wypracowano następujące rekomendacje mające 
na celu poprawę procesu zarządzania ryzykiem: 

a) Ryzyko kredytowe: 

- niepodejmowanie nadmiernego ryzyka w transakcjach kredytowych w stosunku do 

posiadanych kompetencji (unikanie ryzykownych branż, nierozpoznanych klientów, 
skomplikowanych transakcji), 

- dywersyfikacja portfeli kredytowych, 

- wzmocnienie znaczenia i jakości prowadzonego monitoringu oraz zapewnienie rzetelnej 
klasyfikacji klientów. 

b) Restrukturyzacja: 

- poprawa zarządzania zabezpieczeniami i wypracowanie polityki w tym zakresie, 
- wypracowanie dobrej praktyki restrukturyzowania klientów w trudnej sytuacji – 
prowadzenie transparentnej polityki w tym zakresie oraz pozyskanie odpowiednich 
kompetencji z zakresu windykacji. 

c) Procesy kredytowe 

- podnoszenie kwalifikacji i kompetencji pracowników (wzmocnienie ilości i jakości szkoleń 
pracowników, zatrudnianie specjalistów, sukcesja i zastępowalność), 
- rozwijanie narzędzi wspomagających procesy kredytowe. 



 

d) Poprawa rentowności 
- rozwój bezpiecznej działalności kredytowej, 
- budowa wyniku pozaodsetkowego, 

- efektywność kosztowa m.in. poprzez przenoszenie procesów do banków zrzeszających. 

e) Budowa kapitałów 

- poprawa rentowności i budowanie wyniku finansowego, 

- dodatkowo: bufor kapitałowy w ramach IPS i budowa funduszu udziałowego (aktywizacja 

udziałowców). 

f) Ryzyko operacyjne 

- poprawa zarządzania uprawnieniami użytkowników (w tym wprowadzenie okresowych 

przeglądów wszystkich uprawnień i ograniczenie możliwości jednoosobowej realizacji całego 
procesu), 

- wzmocnienie rozwiązań organizacyjnych i technicznych w obszarze zapewnienia ciągłości 
działania banku w sytuacji krytycznej, 
- poprawa zarządzania procesem przeciwdziałania praniu pieniędzy i finansowaniu 

terroryzmu. 

g) W zakresie IT: 

- podniesienie poziomu bezpieczeństwa wykorzystywanej przez banki infrastruktury, 

- wypracowanie efektywnych procesów zrzeszeniowych, zapewniających adekwatne 
wspieranie banków w realizacji procesów IT, 
- szybka wymiana niewspieranego przez dostawcę sprzętu lub oprogramowania, 
- ujednolicanie środowiska teleinformatycznego, 

- powszechne wdrożenie rozwiązań zrzeszeniowych. 
8. Efektywność banków spółdzielczych zależy od właściwej organizacji i ciągłego 

usprawniania procesów. Należy zapewnić oddzielenie czynności nadzorczych i kontrolnych 
od operacyjnych, a także lepsze kompetencje pracowników oraz ich zastępowalność na 
kluczowych pozycjach. Niezbędna jest automatyzacja i poprawa efektywności procesów oraz 
podjęcie międzyzrzeszeniowych działań w tym zakresie. Konieczna jest również poprawa 
jakości informacji zarządczej i kontroli wewnętrznej. Dodatkowo istotna jest również 
poprawa  rentowności poprzez budowanie wyniku odsetkowego oraz rozwój crossellingu. 
 

III. Wystąpienie gościa specjalnego 

 Jan Krzysztof Ardanowski, Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

1. Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi wskazał, że dla klienta coraz mniejsze ma 
znaczenie, czy jest obsługiwany przez bank spółdzielczy czy komercyjny. Istotne jest, aby 

proces ten przebiegał sprawnie i efektywnie. Właśnie ta kwestia stanowi obecnie wyznacznik 

konkurencyjności na rynku. 

2. Zdaniem Ministra zahamowanie wysokości marż powyżej poziomu rynkowego nie 

powinno stanowić dla banków spółdzielczych powodu do dumy. Zamiast tego lokalne 
instytucje finansowe powinny skupić się na szukaniu obszarów ograniczania kosztów, bo 
inaczej będą tracić przewagę nad konkurentami komercyjnymi. 



 

3. Do pobudzenia aktywności i rozwoju rynków lokalnych powinny służyć środki z 
programów społecznych, rządowych i unijnych. Są to ogromne fundusze, w 

zagospodarowaniu których mogą pośredniczyć banki. Należy tę szansę wykorzystać i działać 
efektywnie. Powyższe środki dają bankom możliwość zarobkową, a ponadto 
unowocześnienia własnej działalności. Oferta banków spółdzielczych w tym zakresie, 
skierowana do rolników, powinna być najlepsza na rynku.  

4. Realizowana przez polski rząd polityka rolna, będąca elementem Wspólnej polityki 
rolnej UE umożliwia dostęp do programów (i środków finansowych w ramach nich), 
mających na celu rozwiązanie problemu jakości życia na obszarach wiejskich. To wymaga 

sprawnego systemu bankowego, który te środki zaakomoduje i przekaże beneficjentom. 
Otwartość wobec klienta, efektywność, ograniczenie kosztów, nowe technologie – wygrają te 
banki, które spełnią oczekiwania społeczeństwa. Minister Ardanowski życzył 
przedstawicielom lokalnych instytucji finansowych dalszego rozwoju, bo wszystkie atuty 

mają w ręku. 
5. Minister Jan Krzysztof Ardanowski ogłosił, że do 25 października br. ARiMR będzie 

przyjmował wnioski na dofinansowania programu nawodnienia gospodarstw rolnych. 

Dodatkowo duże środki zostały przeznaczone na inicjatywy związane ochroną środowiska, 
jak np. z eliminowaniem zanieczyszczeń, usuwaniem azbestu z dachów, przeciwdziałaniem 

wywozowi śmieci do lasów etc. Banki spółdzielcze mają szansę na obsługę inwestycji w 

ramach takich programów. 
6. ARiMR został bardzo mocno zdopingowany przez Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju 

Wsi do przyspieszenia procedowania wniosków składanych przez rolników. Proces ten musi 

przyśpieszyć i być bardziej efektywnym, szczególnie mając na uwadze jego wagę dla 

beneficjentów. W Agencji prowadzone są zmiany mobilizacyjne i modernizacyjne. 

7. Kolejną problematyczną kwestią jest nadmierna ochrona dłużników wykorzystujących 
luki w prawie wobec wierzycieli. Jednakże równocześnie należy mieć na uwadze problem 

osób, którym potrzebna jest pomoc, aby mogły powrócić do stanu wypłacalności. 
Zauważalnym i istotnym problemem rolników jest kwestia przeinwestowania. Należy 
zachować czujność, aby pieniądze płynące z UE zamiast dobrodziejstwem nie stały się 
„gwoździem do trumny” dla tej grupy klientów. Skupmy się na inwestycjach efektywnych i 

przynoszących dochód – zaapelował Minister. 
8. Minister Jan Krzysztof Ardanowski jest otwarty na rozmowy dotyczące 

uszczegółowiania programów wspierających grupy rolników. Ze strony zarówno 
Ministerstwa, jak i organizacji rolniczych jest dążenie do szukania dobrych rozwiązań 

rozwojowych i efektywnego wykorzystania dostępnych funduszy. Związek Banków Polskich 
i banki spółdzielcze zobowiązały się do współpracy w tym zakresie. 
 



 

IV. Przedstawienie wniosków z Konwentu na rzecz Współpracy i Rozwoju 
Polskiej Bankowości Spółdzielczej w Józefowie i stanu ich wdrożenia – 

postęp w zakresie zmian instytucjonalnych i biznesowych, prace zespołu 
międzyzrzeszeniowego 

 Moderator: Krzysztof Pietraszkiewicz, Prezes Związku Banków Polskich    

 Prezentacja wprowadzająca: prof. SGH dr hab. Lech Kurkliński, Dyrektor 
ALTERUM Ośrodka Badań i Analiz Systemu Finansowego  

 Ocena efektów realizacji wdrożenia wniosków:  

¬ Bartosz Kublik, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Ostrowi 
Mazowieckiej 

¬ Zdzisław Kupczyk, Prezes Zarządu Banku Polskiej Spółdzielczości SA  

¬ Maciej Palej, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego Muszyna -Krynica Zdrój  
¬ Przemysław Pilarski, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Mosinie 

¬ Mirosław Skiba, Prezes Zarządu SGB-Banku SA 

¬ Michał Krakowiak, Wiceprezes Zarządu Krajowego Związku Banków 
Spółdzielczych 

1. W badaniu bankowości spółdzielczej w Polsce, przygotowanym przez prof. SGH dra 
hab. Lecha Kurklińskiego, razem z zespołem ekspertów ALTERUM, wskazano jako bariery 
do dalszego rozwoju sektora lokalnych instytucji finansowych następujące aspekty: 

a) strach przed utratą autonomii – utrata autonomii będzie jednak następować, więc 
wskazane jest zrobienie tego w sposób kontrolowany, 

b) słabość banków zrzeszających – banki zrzeszające należy bezwzględnie wzmocnić, 
c) brak pozytywnych doświadczeń zrzeszeniowych – wskazane jest sięgnięcie do 

pozytywnych wzorców zagranicznych i wybranych doświadczeń polskich, 
d) ład korporacyjny bankowości spółdzielczej – wskazana jest zmiana ładu 

korporacyjnego bankowości spółdzielczej w kierunku wspomagania efektywności i integracji 
całego środowiska np. poprzez realizację inicjatyw Konwentu z Józefowa. 

2. Działalność Konwentu na rzecz Współpracy i  Rozwoju Polskiej Bankowości 
Spółdzielczej w Józefowie została oceniona pozytywnie i określona jako forum 
umożliwiające analizę i wymianę informacji. Podkreślono jego inspirujący charakter. 

3. Konwent jest miejscem, gdzie powstają te pomysły i rekomendacje, które lokalne 
instytucje finansowe powinny realizować w celu dalszego rozwoju i wzrostu efektywności. 
Banki spółdzielcze posiadają swoje analizy i inicjatywy w ramach ograniczonych 
geograficznie regionów. Konwent pozwala spojrzeć z szerszej perspektywy – zaistnieć i 
upewnić się, że to nie są wyłącznie lokalne oczekiwania, ale wpisują się w sektorowy 
kontekst. 

4. Mając na względzie wymogi regulacyjne dyrektywy PSD2, które w konsekwencji 
zaostrzą dramatycznie konkurencję i wymuszą innowacje, banki spółdzielcze powinny podjąć 
dalej idące działania w zakresie dostosowawczym. Sprostanie temu wyzwaniu będzie 
rzutowało na dalszą przyszłość sektora. Należy uwzględnić, że w związku z nowymi 
przepisami UE lokalne instytucje finansowe staną w obliczu konieczności konkurowania nie 



 

tylko z bankami komercyjnymi, ale również z podmiotami niebankowymi, często cieszącymi 
się większym zaufaniem społecznym.  

5. W swojej transformacyjnej drodze banki spółdzielcze muszą zmniejszyć dzisiejsze 
opóźnienie technologiczne wobec podmiotów komercyjnych. Celem nie jest wdrożenia 
„fantastycznych” rozwiązań, ale efektywna obsługa klienta i lokalnych społeczności. 
Niezbędna jest tu przemyślana taktyka. Jednakże bankowość spółdzielcza nie ma już czasu na 
wejście w innowacyjność – musi w nią wskoczyć. 

6. Przed bankami stoją wyzwania związane z coraz to nowymi wymogami 
regulacyjnymi, rozwojem technologii, rosnącymi kosztami compliance i sprawozdawczości 
(niewspółmiernie do skali działalności banków spółdzielczych). Lokalnym instytucjom 

finansowym nie starcza czasu ani środków na przystosowanie się. W związku z powyższym 
istnieje ryzyko funkcjonowania przyszłego polskiego sektora bankowego bez bankowości 
spółdzielczej. Jednakże, z drugiej strony należy pamiętać, że lokalne instytucje finansowe 

często prowadzą działalność na obszarach nieatrakcyjnych dla podmiotów komercyjnych. 
7. Wskazane jest dokonanie analizy i przygotowanie opracowania dot. rozsądnego 

rozmiaru obsługiwanego rynku przez pojedynczy bank spółdzielczy. Nie jest w interesie 

sektora budowanie zbyt dużych instytucji. 
8. Konieczne jest radykalne przyspieszenie integracji pionowej, utworzenie 

„pełnokrwistej” grupy kapitałowej, znaczącej na rynku. Niezbędne w tym miejscu są 
odpowiednie instrumenty, infrastruktura, wspólna platforma kierowana do klientów. Tylko w 

ten sposób możliwe jest efektywne konkurowanie ze startup’ami i firmami technologicznymi. 
9. Podkreślono konieczność pełnienie przez banki zrzeszające funkcji lidera w ramach 

zrzeszeń. Jednakże, aby rola ta mogła być spełniana efektywnie niezbędna jest odpowiednia 
delegacja, zawarta w umowie zrzeszenia, albo określona ustawowo (co wymaga zmian 
prawnych). Aspekt ten powinien zostać uwzględniony w ramach prac na nowa umową 
zrzeszenia. 

10. Współpraca międzyzrzeszeniowa pomaga planować i rozwiązywać wiele kwestii 
problematycznych sektorowo. Prace nie są prowadzone w sferze teoretycznej, a mają 
charakter zadaniowy i z określonym harmonogramem. Celem jest osiągnięcie funkcjonalności 
tych przedsięwzięć. Do tego wymagane jest wsparcie finansowe i bardziej globalne 

przystąpienie do tych projektów przez banki spółdzielcze. To pozwoli na osiągnięcie sukcesu 
i sprostanie wyzwaniom, a także wzmocni pozycję całego sektora. Lokalne instytucje 

finansowe muszą przestawić się z myślenia subiektywnego na sektorowe. Obecnie wszyscy 
patrzymy na sytuację na rynku, a należy sprawić, aby to rynek zainteresował się nami. 

11. Niezbędne jest również określenie relacji między IPS a siecią bezpieczeństwa 
państwa. Musimy mieć świadomość, że systemy ochrony instytucjonalnej są tworami 

„młodymi” i nie można od nich oczekiwać bezwarunkowego rozwiązania wszystkich 
problemów, które kumulowały się w sektorze na przestrzeni lat. IPS mają ku temu potencjał, 
ale niezbędny jest dialog i wsparcie ze strony decydentów. 
 



 

V. Efektywność banków spółdzielczych na polskim rynku w dobie rosnącej 
konkurencji z bankami komercyjnymi i widma dalszej konsolidacji sektora 

bankowego 

 Moderator: Włodzimierz Kiciński, Wiceprezes Związku Banków Polskich   

 Prezentacje wprowadzające:  
– dr Andrzej Banasiak, Pełnomocnik Zarządu Związku Banków Polskich  

¬ dr Mariusz Cholewa, Prezes Zarządu Biura Informacji Kredytowej SA 

– Jean-Bernard Mas, Prezes Zarządu Crédit Agricole Polska SA oraz dr Mariusz 
Wyżycki, konsultant, niezależny członek rad nadzorczych polskich spółek grupy Crédit 
Agricole SA 

 Panel dyskusyjny: 

¬ Adam Dudek, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Limanowej 
¬ Bożena Głogowska, Prezes Zarządu Gospodarczego Banku Spółdzielczego w 
Barlinku  

¬ dr Michał Król, Prezes Zarządu Mikołowskiego Banku Spółdzielczego  
¬ Grzegorz Poniatowski, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego Ziemi Kaliskiej  
¬ Aleksander Borzymowski, Pierwszy Wiceprezes Zarządu Banku Rumia 
Spółdzielczego 

1. Andrzej Banasiak, Pełnomocnik Zarządu ZBP przedstawił prezentację poświęconą 
bankowości spółdzielczej w ujęciu makroekonomicznym z perspektywy europejskiej. Na 

wstępie zwrócił uwagę, że polskie banki spółdzielcze mają zbyt niskie ROA, gdyż obraz 

sektora w tym zakresie kształtuje kilka największych banków, które uzyskują zwrot z 
aktywów na poziomie ok. 1%. Zdecydowana większość podmiotów posiada ten wskaźnik na 

poziomie 0,5%. Jest to wskaźnik niski w porównaniu do banków Unii Europejskiej. 
2. Poza grupą kilku największych banków pozostałą część sektora dotyka ograniczona 

perspektywa rozwoju. Pięć największych lokalnych instytucji finansowych osiąga rentowność 
ROE na poziomie bliskim 10%. Pozostałe banki o mniejszych aktywach mają rentowność 
wynoszącą ok. 4%. Najmniejsze podmioty zapewniają natomiast zwrot z kapitału poniżej 2%. 

3. Jednakże w ostatniej dekadzie banki spółdzielcze rosły szybciej niż cały sektor 

finansowy i osiągnęły poziom aktywów przewyższający 7% aktywów całego sektora. Ale o 

ile lokalne instytucje finansowe są silne w depozytach, to widoczne są ograniczenia w 
kredytach. Od 2013 r. systematycznie spada udział bankowości spółdzielczej w kredytach dla 

sektora niefinansowego. Na tle całego sektora lokalne instytucje finansowe tracą pozycję w 
zakresie przychodów, który obniżył się do poziomu poniżej udziału w aktywach. Problem 

stanowi tu struktura kosztów i rosnące lawinowo rezerwy. Koszty banków spółdzielczych są 

bowiem wysokie w relacji do dochodów. Ich obniżka jest jednak złym znakiem – świadczy o 
”cięciu kosztów” a nie ich racjonalizacji. W efekcie spadnie rentowność sektora, a to nie 
pozwoli bankom spółdzielczym na akumulowanie kapitałów i będzie stanowić hamulec 
wzrostu w przyszłości. 

4. Bankowość spółdzielcza w Europie prowadzi działalność na szeroką skalę. 

Europejskie lokalne instytucje finansowe posiadają 209 mln klientów, a aktywa tych banków 



 

to ok. 50% PKB UE. Budują one trwałe relacje z klientami dzięki udziałom. O ile liczba 
udziałowców w Europie systematycznie rośnie, to w Polsce uległa istotnemu obniżeniu. 
Ubytek liczby udziałowców w naszym kraju jest skutkiem wielu czynników, w tym polityki 
części banków oraz regulacji, które komplikują i biurokratyzują wykorzystanie udziałów jako 
kapitału, wypłaty dywidend, czy powiększenia kapitału. Tymczasem sektory spółdzielcze w 
innych państwach posiadające dużą liczbę udziałowców zbudowały znaczące udziały 
rynkowe, przewyższające 20%. Nie bez znaczenia jest tu również oferta produktowa, która 
buduje silne relacje z klientami. Filarami dużych sektorów spółdzielczych był rozwój 
kredytów dla szerokiego kręgu odbiorców – kredytów mieszkaniowych i dla MSP. Siłę 
biznesową i efektywność kosztową osiągnięto też poprzez współdziałanie banków.  

5. Wiele istotnych kwestii dotyczących polskiego sektora bankowego będzie wymagać 
rozwiązań. Tempo wzrostu sektora w relacji do tempa wzrostu PKB jest zbyt powolne (w tym 
w okresie koniunktury). Kontynuowanie takiego trendu może ograniczać rozwój gospodarki 
kraju. Pogarszająca się koniunktura gospodarcza może skutkować dalszymi istotnymi 
ograniczeniami sektora: wzrostem NPL, ograniczeniem możliwości wspierania gospodarki, 
powstaniem obciążeń dla gospodarki na skutek potrzeby restrukturyzacji licznej grupy 
małych banków, utracenie przez sektor zdolności do auto-sanacji. Dodatkowo mamy 
niedostateczną infrastrukturę rynku w zakresie restrukturyzacji banków. Istnieje potrzeba 

dokonania zmian poprawiających warunki wzrostu sektora oraz przygotowanie banków na 
funkcjonowanie w warunkach pogorszonej koniunktury. 

6. Być może warto odpowiedzieć na pytanie jakie idee tworzą ruch pro-spółdzielczy w 
Europie w XXI wieku? Bankowość komercyjna rozwija się w kierunku konsolidacji, 
zwiększenia udziału technologii i zmniejszenia zatrudnienia, zbliżenia procesowego do firm 
technologicznych. Jednokierunkowe zmiany dużych banków tworzą szanse dla banków 
spółdzielczych, gdyż świat globalny okazał się mniej solidarny niż regionalny, a usługi stają 
się szybsze, ale coraz mniej dostosowane do lokalnej specyfiki rynków. Nasilać się będzie 
presja na zaspokajanie potrzeb w zakresie wspierania coraz bardziej indywidualnych 
projektów regionalnych - mieszkańców najbardziej dotykają sprawy konkretne, jak drogi, 
autobusy, służba zdrowia, szkoły, ekologia. Zasadny może być powrót do idei wspólnotowych 

instytucji finansowych, opartych o dobrą strategię rynkową i nowoczesnych technologiczne. 

Jeżeli będą efektywnie konkurować z bankami komercyjnymi, ich rola może się skutecznie 
zwiększać. 

7. Mariusz Cholewa, Prezes Zarządu Biura Informacji Kredytowej SA zaprezentował dane 
BIK dot. bankowości spółdzielczej na rynku usług bankowych w Polsce. Wskazał, że na 
przełomie ostatnich lat nastąpił wzrost wartości i udziału portfela kredytów dla klientów 
indywidualnych, mikroprzedsiębiorstw oraz rolników w lokalnych instytucjach finansowych. 
Pozytywnie należy ocenić również spadek liczby nielojalnych klientów indywidualnych 
banków spółdzielczych. 

8. Jednakże odnotowano obniżenie się sprzedaży kredytów gotówkowych, przy 
jednoczesnym wzroście ich średniej udzielonej kwoty, a należy mieć na uwadze, że kredyty 
gotówkowe na wysokie kwoty są najbardziej ryzykowne. 29% wartości kredytów 



 

gotówkowych jest udzielanych w bankach spółdzielczych na okres powyżej 7 lat, gdzie 
również ryzyko jest wyższe. 

9. Jednakże generalnie profil ryzyka klientów i jakość portfela kredytów dla 
mikroprzedsiębiorców, rolników i klientów indywidualnych lokalnych instytucji finansowych 
są lepsze niż w sektorze banków komercyjnych.  

10. Prezes Jean-Bernard Mas oraz dr Mariusz Wyżycki przedstawili uczestnikom Forum 

zwięzły opis działalności francuskiego sektora lokalnych instytucji finansowych, podkreślając 
przy tym, że we francuskim prawie spółdzielczym jest wbrew pozorom więcej podobieństw 
niż różnic w porównaniu do polskich uwarunkowani legislacyjnych. Dlatego też 
zróżnicowanie sytuacji sektorów w obu państwach nie należy składać na karby regulacyjne. 

11. Omawiając zasady działalności grupy Crédit Agricole, podkreślono rolę jej 
udziałowców, a także obowiązki i przede wszystkim benefity, jakie wiążą się z 
przynależnością do francuskiej bankowości spółdzielczej.  

12. Podczas debaty wskazano, że efektywność stanowi potężne wyzwanie dla banków 
spółdzielczych. Aby jemu sprostać niezbędne są działania w następujących obszarach: 
technologie, konsolidacja i wykorzystanie efektu skali, obniżenie kosztów działalności. Wiele 

lokalnych instytucji finansowych działając indywidualnie nie sprosta ww. wyzwaniom. Mogą 
zostać one udźwignięte dopiero przez grupę bankową całościowo. 

13. Wskazano, że konsolidacja nie jest oczywiście „lekiem na całe zło” w bankowości 
spółdzielczej. W nawiązaniu do wniosków przedstawionych przez KNF, problem stanowi 
samoświadomość zarządzających dot. zasadności przeprowadzenia procesów łączeniowych 
podmiotów w dobrej kondycji. Zarówno konsolidacja dobrowolna, jak i przymusowa mogą 
przynieść pozytywne skutki, jednakże w obu przypadkach proces ten musi zostać 
przeprowadzony racjonalnie, ze szczegółową, wcześniejszą diagnozą sytuacji banku 
przejmowanego. 

14. W zakresie działań niezbędnych do podjęcia na rzecz obniżania kosztów lokalnych 
instytucji finansowych, niezbędne jest aby każdy podmiot dokonał wewnętrznej analizy 
swojej działalności, a także możliwości wyspecjalizowania swojego modelu biznesowego. 

Konieczne jest świadome opracowanie realnej strategii zrzeszenia jako całości oraz każdego 
banku indywidualnie (zwłaszcza w kontekście strategii sprzedażowo-biznesowej), realizacja 

wyznaczonych celów i dopasowanie struktur do rynku.  
15. Wskazano, że sposobem zwiększenia efektywności jest również automatyzacja, a co 

za tym idzie uproszczenie procesów. Skutkiem tego będzie zmniejszenie kosztów, 

przyśpieszenie i dostarczenie usług, jakich potrzebuje klient. 

16. W celu podniesienia konkurencyjności sektora na rynku oba zrzeszenia powinny 

dostarczyć jednolitą ofertę usługowo-produktową, zwłaszcza mając na względzie, że klient 
często nie rozróżnia podmiotów należących do poszczególnych grup. Brak wyposażenia 
niektórych banków w konkretne instrumenty, jak np. BLIK, działa na niekorzyść postrzegania 
całego sektora. To potrzeby klienta powinny być w centrum zainteresowania całego sektora 
bankowości spółdzielczej. 

17. Wyróżniono trzy modele działalności banków spółdzielczych: 



 

a)  zrównoważonego rozwoju – oparty na funduszach własnych wysokiej jakości, znający 

swojego klienta, zaspokaja potrzeby produktowe i usługowe klientów, gotowy na wdrażanie 

nowych technologii – model banku najbardziej efektywnego, 

b) konserwatywny – kontynuacja dotychczasowych kierunków działania bez patrzenia 
perspektywicznego, zachowawczy, brak apetytu na ryzyko, który jest niezbędny do dalszego 
rozwoju – model banku, który powinien zostać przejęty 

c) ekspansywny – duży apetyt na ryzyko, oparcie działalności na bazie funduszy 

podporządkowanych, zagraża bezpieczeństwu całego systemu – model banku, który powinien 
podjąć natychmiastowe działania w celu przejścia na model zrównoważonego rozwoju. 

18. Jednakże przemodelowanie działalności biznesowej samo w sobie nie stanowi o 

sukcesie bankowości spółdzielczej. Proces ten powinien objąć całe zrzeszenie, dla lepszego 

wykorzystania siły grupy. Banki zrzeszające powinny objąć rolę liderów tego procesu. Proces 
konsolidacji sektora powinien mieć miejsca na poziomie produktowo-usługowym, a banki 
zrzeszające powinny przejąć obowiązki związane z działalnością handlową i back-officem.  

19. Systemowo w ramach zrzeszeń powinien zostać utworzony katalog usług i produktów 

dostępnych w bankach spółdzielczych. Pracownicy banku muszą mieć dostęp do wszystkich 

produktów zrzeszenia, a banki nie powinny się zastanawiać nad celowością i opłacalnością 
wykorzystania nowych rozwiązań, ponieważ i tak ponoszą koszty wdrożenia wszystkich 

instrumentów w zrzeszeniach. Zwrócono również uwagę, że ujednolicenie oferty produktowej 
wpłynęłoby pozytywnie na problem konkurencji na rynkach lokalnych między 
poszczególnymi bankami spółdzielczymi. 

20. Na zakończenie tej części Forum Laurent Convain, Prezes Zarządu MACIF Życie 
Towarzystwa Ubezpieczeń Wzajemnych oraz Robert Łoś, Prezes Zarządu SALTUS 
Ubezpieczenia przedstawili informację na temat procesu konsolidacji rynku 

ubezpieczeniowego i jej wpływ na bankowość spółdzielczą.  
 

VI.  „Myśl globalnie, działaj lokalnie” – szanse i zagrożenia bankowości 
spółdzielczej w dobie digitalizacji, open bankingu i mobilności klientów, 
cyberzagrożeń 

 Moderator: Krzysztof Pietraszkiewicz, Prezes Związku Banków Polskich  

 Panel dyskusyjny:   

¬ Grzegorz Flanz, Wiceprezes Banku Spółdzielczego w Toruniu  

¬ Paweł Gula, Wiceprezes Zarządu Banku Polskiej Spółdzielczości SA  

¬ dr Paweł Widawski, Wiceprezes Fundacji Polska Bezgotówkowa 

¬ Piotr Witczak, Członek Zarządu Banku Spółdzielczego w Zgierzu  

¬Piotr Balcerzak, Dyrektor Zespołu Bezpieczeństwa Banków Związku Banków
 Polskich   

¬ Piotr Mazur, Dyrektor IT SGB-Banku SA  

¬ Tomasz Owczarek, Dyrektor Sprzedaży Mastercard Europe  

1. Podczas dyskusji nad szansami i zagrożeniami bankowości spółdzielczej w dobie 
digitalizacji, open bankingu i mobilności klientów, nie należy rozpatrywać tego zagadnienia 



 

wyłącznie z perspektywy sektora, a jednostkowo. Trzeba mieć na uwadze, że poziom rozwoju 

technologicznego jest zróżnicowany w poszczególnych bankach spółdzielczych. Rozwój 
płatności mobilnych i digitalizacja to walka ze stereotypowym „zaściankowym” 
postrzeganiem lokalnych instytucji finansowych. Nie oznacza to utraty atutów lokalnej 

działalności.  
2. Rynek i różnego rodzaju instytucje (np. BIK, KIR), jakie na nim funkcjonują już 

posiada rozwiązania, które można dostosować i wykorzystać w swojej działalności 
bankowość spółdzielcza. Natomiast instrument, który może w przyszłości ułatwić i usprawnić 
pracę banków, to jedna, wielka hurtowania danych, pobierająca informacje z różnych baz (np. 
GIIF, STIR) Przy obecnym, rozczłonkowanym systemie sprawozdawczym efektywne 

pozyskiwanie danych jest utrudnione. Odpowiednia analiza informacji pozwoliłaby również 
na zwiększenie efektywności i bezpieczeństwa działalności banków w różnych obszarach. 

3. Fintech są to podmioty wykorzystujące nowe technologie. Dlatego też można 
powiedzieć, że banki spółdzielcze, razem z bankami zrzeszającymi, dołączyły do tej grupy. 

Sektor ten coraz powszechniej wykorzystuje już nowe technologie, a w świecie płatności 
posiada nawet lepsze rozwiązania niż banki komercyjne. Podkreślenia wymaga, że pomimo 
obaw związanych z wejściem w życie przepisów dyrektywy PSD2, sektor bankowości 
spółdzielczej, przy współpracy m.in. ze Związkiem Banków Polskich, osiągnął sukces. 

4. Zwrócono uwagę, że Fundacja Polska Bezgotówkowa okazała się być dużym 
sukcesem. Podkreślono tu świetną współpracę z bankami spółdzielczymi. Jednak wciąż 
jeszcze są obszary do rozwoju systemu płatności mobilnych, zwłaszcza w małych 
miejscowościach. Do lokalnych instytucji finansowych została skierowana prośba o jeszcze 
większy wysiłek na rzecz przekonania przedsiębiorców do dołączenia do programu. 

5. W kontekście PSD2 zwrócono uwagę, że rozwiązania w tym zakresie mogą mieć 
pozytywny wpływ na stronę dochodową banków spółdzielczych np. poprzez możliwości 
zaoferowania klientowi szeregu powiązanych ze sobą usług. Jednakże należy pamiętać, że 

jesteśmy tu dawcami informacji. Kto nie będzie miał kontroli nad przepływem informacji, nie 

będzie panował nad swoim rynkiem. 
6. Jako rozwiązanie w zakresie dostosowania do wymogów PSD2 wskazano na BS API. 

Jest to pewien zestaw reguł ułatwiających komunikację między systemami używanymi przez 
banki spółdzielcze. Rozwiązanie to niesie ze sobą wiele korzyści, jak otwarcie systemów 
lokalnych instytucji finansowych na rynek. Posiada też wiele funkcjonalności, co oznacza, że  
przyśpieszenie mobilne jest możliwe w sektorze. Co ważne, jest to efekt działań 
międzyzrzeszeniowych na rzecz synergii, obniżenia kosztów i umożliwienia dostępu do tego 
rozwiązania dla wszystkich banków spółdzielczych. W ramach BS API planowany jest w 
przyszłości dalszy rozwój możliwości jego użytkowania. Rozwiązanie jest bezpieczne i 
bazuje na Polish Api. Jest to wielka szansa dla sektora bankowości spółdzielczej. 

7. Banki spółdzielcze postulują wprowadzenie profilu zaufanego. Należy podkreślić, że 
udział w programach rządowych typu 500+ zachęca społeczeństwo do skorzystania z usług 
bankowych i niejednokrotnie pozostania klienta w danym podmiocie. Są to drobne cegiełki 
budujące obraz całego banku. 



 

8. W zakresie cyberbezpieczeństwa niezwykle istotna jest współpraca lokalnych 

instytucji finansowych między sobą i z Bankowym Centrum Cyberbezpieczeństwa przy ZBP. 
Należy podkreślić tu wagę współpracy między różnymi podmiotami, tym bardziej że np. 
system przelewów SWIFT, który może zostać wykorzystany do nielegalnego transferu 

środków pieniężnych z banków spółdzielczych, jest obsługiwany przez banki zrzeszające. 
Wymiana wiedzy i jej konsolidacja na poziomie IPS jest niezbędna w celu ochrony przed 
cyberatakami. W grupie łatwiej jest się obronić. Dodatkowo niezwykle ważne jest 
przeprowadzanie szkoleń i ćwiczeń z obszarów cyberbezpieczeństwa wśród pracowników 
banków spółdzielczych, a także wykorzystywanie zaufanych baz danych i wymiana 
informacji w tym zakresie. W tym celu dostępne są dedykowane specjalne systemy np. SFO 

przy ZBP, czy bankowy rejestr incydentów IT. 
9. Firmy typu Mastercard nie postrzegają siebie jako konkurentów dla banków, a 

zwłaszcza banków spółdzielczych. Określają swoją rolę jako dostawców infrastruktury 
ułatwiającej wykorzystanie nowych technologii, w sposób bezpieczny i efektywny kosztowo. 
Stawiają na współdziałanie z sektorem. 

10. „Myśl globalnie, działaj lokalnie” – szansą na sukces sektora bankowości 
spółdzielczej jest upowszechnianie nowych, wspólnych rozwiązań na rynkach lokalnych, 

wzajemne obserwowanie się, inspirowanie i czerpanie efektywnych inicjatyw.  
 

VII. Nowoczesna bankowość spółdzielcza  – stan prac nad przygotowaniem 

nowej platformy IT jako bazy dla cyfrowego banku spółdzielczego 
działającego lokalnie 

 Wystąpienia Partnerów: 

– Jolanta Orełko, Business Development Manager, Pivotal Polska SA  

¬ „Koncepcja BS API” Błażej Mika, Wiceprezes Zarządu SGB -Banku SA 

 Moderator: Włodzimierz Kiciński, Wiceprezes Związku Banków Polskich  

 Panel dyskusyjny:  

¬ Paweł Gula, Wiceprezes Zarządu Banku Polskiej Spółdzielczości SA  

¬ Błażej Mika, Wiceprezes Zarządu SGB-Banku SA 

¬ Andrzej Data, Prezes Zarządu SoftNet Sp. z o.o.  
¬ Zbigniew Pomianek, Wiceprezes Zarządu Asseco Poland SA  

¬ Adam Borkowski, Prokurent, Dyrektor Pionu Współpracy z Bankami, 

NOVUM Sp. z o.o. 

1. Jolanta Orełko, Business Development Manager, Pivotal Polska SA 
przedstawiła uczestnikom Forum Liderów Banków Spółdzielczych informację na 
temat CRM - strategii prowadzenia biznesu i narzędzia wspierającego, jako elementu 

nowoczesnej platformy IT dla cyfrowego banku spółdzielczego .  

2. Prezes Błażej Mika przedstawił prezentację poświęconą BS API i platformie płatności 
mobilnych w bankowości spółdzielczej. Podkreślił, że mając BS API wspólna platforma 

będzie stanowiła kolejny krok. Obecnie już trwają prace nad aplikacją dla klientów, które 
powinny zostać zakończone w listopadzie br.  



 

3. Ww. platforma umożliwi oferowanie usług nie tylko przez bank, ale też inne 
podmioty. Stanowi możliwość łączenia rozwiązań dostępnych na rynku. Mimo, że jako sektor 

jesteśmy opóźnieni w stosunku do konkurencji z sektora komercyjnego, to pozwala to na 

wykorzystanie  najlepszych rozwiązań dostępnych na rynku - rozwiązań globalnych, z 

zachowaniem cech lokalnych. 

4. BS API stanowi pierwszy w historii przykład współpracy zrzeszeniowej i wspólnego 
zaangażowania w budowę instrumentu mającego na celu usprawnienie systemu w skali 

sektora. Współpraca nie była zawsze łatwa, ponieważ wymagała uspójnienia celów 
biznesowych. Obecnie jesteśmy na etapie jego wdrażania. W tej chwili trudno jest mówić o 
ostatecznym rachunku wyniku finansowego ww. inicjatywy. Jednakże koszty poniesione na 
stworzenia BS API były niezbędne, w celu dogonienia konkurencji. Indywidualne działania 
przerosłyby banki spółdzielcze pod względem kosztowym i operacyjnym. Dodatkowo 
wspólne działania warunkują również dostępność do pewnych usług partnerów trzecich, jak 
np. do usług ubezpieczeniowych. 

5. Należy podkreślić dobre doświadczenia ze współpracy różnych podmiotów nad 
projektem - BS API został od początku dobrze zdefiniowany, a działania były 
przeprowadzone zgodnie z harmonogramem. Jasność założeń ww. inicjatywy bardzo ułatwiła 
współpracę między wszystkimi stronami, w tym z firmami technologicznymi. Utworzono 

wspólne narzędzie do indywidulanego wypracowania dochodu przez poszczególne podmioty. 
Natomiast każdy z nich musi sam określić i wypracować swój cel biznesowy. Wprowadzanie 

usług na masową skalę będzie stanowiło znaczne przyspieszenie rozwoju sektora bankowości 
spółdzielczej. Jest to ogromna szansa dla lokalnych instytucji finansowych i firm 
dostarczających im systemy. 

6. Kolejnym krokiem będzie jak najbardziej efektywne wykorzystanie możliwości BS 

API i przekonanie klientów do proponowanych rozwiązań. To rozwiązanie ma na celu 

wyjście naprzeciw ich potrzebom – utrzymanie dotychczasowych i pozyskanie nowych 

członków bankowości spółdzielczej. BS API daje szansę wprowadzenia usług dotychczas 

niedostępnych dla lokalnych instytucji finansowych, co umożliwi pokonanie bariery rozwoju 

w segmencie klienta detalicznego. 

7. Sektor komercyjny ustawia poprzeczkę konkurencyjną bardzo wysoko. Banki 

spółdzielcze musza zrobić to samo, tylko w sprytniejszy sposób. Konieczne jest szukanie 
nowych rozwiązań/inicjatyw, aby zrobić coś mniejszym kosztem a uzyskać dobry efekt. 
Lokalne instytucje finansowe powinny skupić się na wykorzystaniu dostępnych, 
sprawdzonych rozwiązań, byciu „followerem”. Trzeba być nowoczesnym, ale pieniądze 
powinno się  wydawać rozsądnie, nawet jeśli to oznacza bycie o krok za bankami 

komercyjnymi. Patrzmy na oczekiwania i kierunki rozwoju rynku. 

8. W zakresie wyzwań stojących przed BS API dot. cyberbezpieczeństwa, należy 
wskazać, że są to takie same wyzwania, jakie stoją przed Polish Api. Dodatkowo należy 
zwrócić uwagę na kwestię mnogości i zróżnicowania systemów w bankach spółdzielczych, a 
także problemu ich uwierzytelniania. PSD2 jest wyzwaniem, ale sektor odniósł w tym 



 

zakresie sukces. W kolejnych krokach niezbędne będą dalsze nakłady na rozwój systemów 
informatycznych, cyberbezpieczeństwo i edukację klientów. 

 

VIII. Szanse banków spółdzielczych z tytułu udziału w programie PPK  

 Prezentacja wprowadzająca: Dariusz Selak, Dyrektor Biura Relacji z 

Klientami, Polski Fundusz Rozwoju 

 Moderator: Robert Lidke, Redaktor Naczelny portalu aleBank.pl  

 Panel dyskusyjny:  

¬ Piotr Antonowicz, Prezes Zarządu BPS TFI SA 

¬ Marcin Żółtek, Wiceprezes Zarządu TFI PZU SA  

1. Jako główne założenia programu Pracownicze Plany Kapitałowe wskazano: 
zagwarantowanie wyższego poziomu bezpieczeństwa finansowego przyszłych pokoleń 
emerytów, wzrost poziomu oszczędności polskich gospodarstw domowych, pozytywny 
wpływ na funkcjonowanie rodzimego rynku kapitałowego oraz wsparcie polskich 
przedsiębiorstw, impuls dla podejmowania inwestycji, przyspieszenie wzrostu gospodarczego 
w perspektywie długoterminowej, popularyzację idei długoterminowego oszczędzania i 
pozytywnych nawyków finansowych w społeczeństwie. 

2. W ramach systemu PPK, na pracodawcach spoczywać będzie obowiązek wyboru 
instytucji finansowej, w której zostaną utworzone rachunki PPK dla pracowników (w 
porozumieniu z zakładową organizacją związkową lub – jeśli taka nie działa  
w firmie – z reprezentacją pracowników wyłonioną w trybie przyjętym u tego pracodawcy). 
Konieczne będzie podpisanie z wybraną instytucją finansową umowy  
o zarządzanie PPK oraz umowy o prowadzanie PPK w imieniu i na rzecz osób zatrudnionych, 
następnie przekazywanie wpłat do PPK, a także przekazywanie pracownikom oraz wybranej 
instytucji finansowej informacji związanych z utworzonym PPK. 

3. Sposób tworzenia PPK został możliwie uproszczony dla pracodawcy, a większość 
obowiązków administracyjnych oraz tych w zakresie obsługi uczestników Programu będzie 
wykonywana przez instytucje finansowe. 

4. Wydatki poniesione przez pracodawcę na realizację obowiązków wynikających z 
ustawy będą kosztami uzyskania przychodu – w tym w szczególności wpłaty pracodawcy. 

5. Podkreślenia wymaga zasadność i korzyści płynące z udziału w PPK zarówno dla 
samych banków spółdzielczych, jak i ich klientów. Należy mieć na uwadze, że lokalne 

instytucje finansowe zajmują się obsługą małych firm i podmiotów, dla których przystąpienie 
do ww. programu również będzie obowiązkowe. Wskazano, że brak PPK w ofercie banków 
spółdzielczych może nieść ze sobą zagrożenie związane z wejściem na rynek podmiotów 
trzecich oferujących taką usługę. Warto już teraz zastanowić się nad przystąpieniemi do 

programu, w celu wyprzedzenia konkurencji.  

6. Towarzystwa Funduszy Inwestycyjnych, takie jak BPS TFI SA i TFI PZU SA 

posiadają w swojej ofercie dla banków spółdzielczych możliwość skorzystania z PPK, czy 
umożliwienie wyjścia z taką ofertą do swoich klientów. Dodatkowo w ramach PPK dostępne 



 

również będą różnego rodzaju benefity skierowane do pracowników podmiotów 
uczestniczących, p. pakiety zdrowotne. 

7. Sukces współpracy z bankami spółdzielczymi w zakresie oferowania innym 
podmiotom uczestnictwa PPK należy oprzeć na zaufaniu klientów, jakim cieszą się lokalne 
instytucje finansowe. Banki spółdzielcze znają swój rynek, nie są obcym podmiotem z 
dalekiego, dużego miasta. Należy zwrócić uwagę na zyski płynące ze współpracy dla tego 
sektora w pośredniczeniu w PPK. Aby banki mogły mieć udział w benefitach płynących z 
programu, muszą wykazać się proaktywnością i efektywnie przystąpić do Programu. 

 

IX. Uroczysta kolacja 

 Wystąpienie gościa specjalnego: Mirosław Panek, Prezes Zarządu Bankowego 
Funduszu Gwarancyjnego 

1. Żyjemy w interesujących czasach makroekonomicznych, gdzie banki centralne, EBC,  

bank centralny Szwajcarii czy Japonii, stosują ujemne stopy procentowe. To warunkuje 

działalność instytucji finansowych, które muszą sprostać temu wyzwaniu w celu rozwoju 
swojej działalności biznesowej. 

2. BFG z uwagą obserwuje sytuację sektora bankowości spółdzielczej w Polsce, zarówno 

po stronie depozytowej - zwłaszcza w kontekście wielkości zobowiązań wobec JST, jak i 
aktywów - identyfikowane są banki z problemami, które stanowią przedmiot troski Funduszu. 
Niepokój budzi też realna kondycja tych podmiotów, które wykazują brak kredytów 
zagrożonych. Praktyka kontrolna i dotychczasowe doświadczenia wskazuje bowiem, że ich 
portfel kredytowy wcale nie jest taki dobry. 

3. Fundusz na podstawie przyznanych mu kompetencji zwolnił w sierpniu 2019 r. ponad 
500 lokalnych instytucji finansowych z obowiązku przekazywania informacji, o której mowa 
w art. 330 ustawy o Bankowym Funduszu Gwarancyjnym. 

4. W przypadku banków spółdzielczych w złej sytuacji, BFG wskazał, ze w świetle 
obecnych ograniczeń prawnych w tym zakresie, powinny być one ratowane z 

wykorzystaniem środków IPS a nie Funduszu. Dlatego też niski poziom środków 
zgromadzonego w systemach ochrony instytucjonalnej stanowi powód niepokoju Bankowego 

Funduszu Gwarancyjnego.  

5. Prezes bankowego Funduszu Gwarancyjnego poinformował uczestników Forum 
Liderów Banków Spółdzielczych 2019, iż przewiduje utrzymanie aktualnego poziomu 

obciążeń banków na rzecz Funduszu. 

 

X. Banki Spółdzielcze w oczach UKNF – wyniki inspekcji przeprowadzonych przez 

UKNF w bankach spółdzielczych oraz wnioski wypływające z BION 

 Mariusz Hajduk, Dyrektor Departamentu Inspekcji Bankowych Urzędu Komisji 
Nadzoru Finansowego  

 Bogdan Furtak, p.o. Dyrektora Departamentu Bankowości Spółdzielczej Urzędu 
Komisji Nadzoru Finansowego 



 

1. Przedstawione przez Urząd Komisji Nadzoru Finansowego wnioski z 

przeprowadzonych inspekcji dotyczą grupy ok 90 banków spółdzielczych, w których takie 

inspekcje zostały przeprowadzone ze względu na poziom generowanego przez te podmioty 
ryzyka. Poniżej prezentowane obserwacje są oparte na danych z lat 2017-2019 (I połowa). 

2. Główny problem, jaki zaobserwowano w blisko połowie badanych banków 
spółdzielczych, wynikał z kwestii sposobu organizacji zarzadzania ryzykiem kredytowym. 

Przede wszystkim  należy tu wskazać na brak niezależności funkcji na I i II linii kontroli. 

Problem ten pozostaje niezaadresowany od dłuższego czasu. Pozytywnie natomiast należy 
ocenić coraz częstsze podporządkowanie ryzyka kredytowego pod prezesa banku 
spółdzielczego. 

3. W zakresie oceny zdolności kredytowej bardzo często identyfikowane są 
nieprawidłowości związane z naruszeniem art. 70 ustawy Prawo bankowe tj. brak lub 

nierzetelna ocena kredytowa (w badanych bankach wskaźnik ten wzrósł z 50 do 80%). Jako 

powody takiego stanu rzeczy należy wskazać: brak weryfikacji danych czy prognoz 

przedstawianych przez klientów, czy brak oceny przedsięwzięć inwestycyjnych. Dodatkowo 

wskazano na rosnąca skalę zjawiska nieprzestrzegania przez lokalne instytucje finansowe 
zaleceń UKNF w zakresie oceny kosztów (np. ponoszonych wydatków na gospodarstwa 
domowe) przy udzielaniu kredytów detalicznych. 

4. Brakiem zmienności wykazuje się wskaźnik nieprawidłowości w zakresie przeglądu i 

klasyfikacji ekspozycji kredytowych (w ok 30% badanych bankach spółdzielczych wykazano 
nieprawidłowości). W tym miejscu przede wszystkim wskazano na braki w pozyskiwaniu 

danych finansowych, problem kategorii pod obserwacją (klienci bywają klasyfikowani do tej 

grupy ze względu na swoją sytuację ekonomiczno-finansową), słabości w prowadzonych 

analizach sytuacji ekonomiczno-finansowej klientów, brak monitorowania realizowanych 

inwestycji. Jako zaskakujące UKNF wskazał wysoki, utrzymujący się poziom (30%) braku 
automatycznej klasyfikacji ze względu na terminowość ekspozycji. Ta funkcjonalność jest 
często wyłączana przez banki spółdzielcze. 

5. Bardzie negatywnie należy ocenić wzrost wskaźnika nieprawidłowości dotyczącego 
wyceny zabezpieczeń – z 40% w 2017 r. do 80% w bieżącym. W tym miejscu wskazano 
częste bezkrytyczne podejście banków spółdzielczych do operatów szacunkowych dot. 
zabezpieczeń i brak ich weryfikacji. Dodatkowo w niektórych bankach niezbędne jest 

dokonanie przeglądu baz danych nieruchomości. W tym miejscu UKNF zachęca banki 
spółdzielcze do korzystania również z międzybankowych zbiorów informacji. Wskazano 

również na częsty w lokalnych instytucjach finansowych brak określenia, jak rozumieją one 

zabezpieczenia o charakterze szczególnym. 

6. W zakresie restrukturyzacji klientów, UKNF często obserwuje naruszenie art 75c 

ustawy Prawo bankowe. Dodatkowo wskazano na błędy w sposobie identyfikacji ekspozycji 
restrukturyzowanych. 

7. Duży problem, jaki jest obserwowany w badanych bankach spółdzielczych, stanowi 

ryzyko koncentracji i limitów wewnętrznych na ryzyko kredytowe, zwłaszcza w zakresie 
niewłaściwych zasad identyfikacji powiązań między klientami, braku precyzyjnego 



 

zdefiniowania apetytu na ryzyko i niespójność procedur w tym zakresie. Limity często są 

niedostosowane do specyfiki i działalności banków spółdzielczych. 
8. W zakresie testów warunków skrajnych w 2017 r. 50%, a w 2019 r. już 70% badanych 

banków spółdzielczych stosowało zdaniem UKNF zbyt liberalne założenia. Często pojawiają 
się też uwagi dotyczące przeglądu i aktualizacji tych testów. 

9. Kolejnym identyfikowanym przez Urząd Komisji Nadzoru Finansowego problemem 

są nieprawidłowości w zakresie stosowania odstępstw w procedurach kredytowych (wzrost z 
20% do 50%). Brakuje zasad stosowania oraz katalogu możliwych odstępstw, a także limitów 
na ekspozycje udzielane z odstępstwami. Jednakże tu UKNF rozgranicza odstępstwa cenowe 
– wynikające z polityki cenowej banku, a te związane z zarządzeniem ryzykiem kredytowym. 
Nieakceptowalne są natomiast odstępstwa mające wpływ na obniżenie oceny jakości 
zdolności kredytowej. 

10. Urząd Komisji Nadzoru Finansowego zapowiedział udostępnienie w najbliższym 
czasie bankom spółdzielczym szczegółowego raportu z przeprowadzonych w ostatnich latach 
inspekcji. Dyrektor Mariusz Hajduk zwrócił się do uczestników konferencji, wskazując że 
podczas Forum dużo mówi się o nowych technologiach i ich wykorzystaniu, jednakże zanim 

banki spółdzielcze pójdą w tym zakresie do przodu, wpierw powinny rzetelnie „odrobić pracę 

domową” z podstaw swojej działalności - z ryzyka kredytowego. 

11. W zakresie przeprowadzonego badania i oceny nadzorczej UKNF wskazał, że na 
podstawie dotychczas przeprowadzonych analiz ocena sektora bankowości spółdzielczej 
wypadła poniżej akceptowalnego poziomu 2,5, tj. wyniosła 2,61. Nie zaobserwowano w tym 

miejscu zmiany w porównaniu do wcześniejszego cyklu. Interesujące są natomiast zmiany w 
poszczególnych komponentach oceny, które odzwierciedlają trendy i problemy lokalnych 
instytucji finansowych. 

12. Pogorszeniu uległa ocena modelu biznesowego banków spółdzielczych (2,70). Wiele 

banków poniosło straty, a w wielu odnotowano zysk poniżej 100 tys. zł. Części podmiotów 

nie udało się zrealizować założeń planu finansowego na ten rok. 

13. Odnotowano natomiast poprawę w zakresie kapitałów, płynności i ryzyka 
operacyjnego, a także pewien progres w obszarze ryzyka rynkowego - ocena 2,64.  

14. Ocena ryzyka kredytowego i koncentracji również wyniosła 2,64. W tym zakresie na 

podstawie ubiegłorocznego badania skierowano zalecenia do ponad 300 banków 
spółdzielczych, głównie dot. pojedynczych limitów zaangażowania lub w przypadku 
podmiotów powiązanych, a także w zakresie konieczności poprawy relacji C/I. 

15. Wskazano również na problem starzenia się zabezpieczeń, często na skutek 
wydłużenia się procesów egzekucyjnych, powyżej okresu wskazanego w rozporządzeniu 
Ministra Finansów. Kwestia ta dotyczy m.in. dużych banków spółdzielczych gdzie terminy 
upływają, a rezultatów z egzekucji nie ma. W związku z tym należy się spodziewać 
pogorszenia wyniku finansowego tych instytucji w przeciągu najbliższych 2-3 lat. UKNF jest 

świadomy tego problemu. 
16. UKNF poinformował uczestników Forum, że w bieżącym roku w ramach BION 

należy spodziewać się zmian w obszarze badania procesu przeprowadzania testów warunków 



 

skrajnych (zgodnie z wymogami Banku Światowego, EBA i NIK). Ponadto podkreślono, że 
dzięki dotychczas przeprowadzonym testom warunków skrajnych w szeregu banków 
spółdzielczych odkryto błędy sprawozdawcze – według prezentowanych sprawozdań niektóre 
podmioty wypadały gorzej niż w rzeczywistości wyglądała ich sytuacja. 

17. UKNF dołożył starań, aby w tym roku ograniczyć liczbę pytań w ramach BION – od 

17 (BION uproszczony) do 251 pytań (BION pełny) – w zależności od skali działalności 
banku. W przyszłości Urząd Komisji będzie dokładał dalszych starań na rzecz upraszczania 
tego badania, tak aby skupiało się ono na najważniejszych aspektach działalności bankowej. 

18. Pomimo problemów i trudności, to jednak UKNF docenia prace banków 
spółdzielczych wykonaną w ostatnich latach. Sektor włożył ogromny wysiłek w budowę 
systemów ochrony instytucjonalnej i pracuje nad dalszą poprawą ich efektywności. Komisja 

wspiera te działania, zwłaszcza w kontekście rozwoju mechanizmów pomocowych, 

mechanizmów integracyjnych i współodpowiedzialności podmiotów uczestniczących. 

19. Niestety 3.09 br. została ogłoszona upadłość Banku Spółdzielczego w Grębowie - jest 

to trzecia upadłość podmiotu tego sektora w ostatnich latach. Dlatego też potrzebne są w 

sektorze instytucje samodzielne, z poczuciem odpowiedzialności za los całej grupy. Może ta 

upadłość będzie stanowiła motywację do napisania nowej strategii dla banków spółdzielczych 
i zrzeszeń? Dyrektor Bogdan Furtak wyraził obawę, że upadłość następnego banku może w 

konsekwencji oznaczać, ze zostaną napisane nowe zasady funkcjonowania bankowości 
spółdzielczej, gdyż koszty upadłości podmiotów tej grupy w dużym stopniu poniosły banki 
komercyjne, a co za tym idzie Skarb Państwa. Obecnie UKNF dokłada wszelkich starań, aby 
nie dopuścić do upadku kolejnego banku spółdzielczego i nie wyobraża sobie, aby to mogło 
nastąpić zwłaszcza w przypadku podmiotu należącego do IPS – postawiłby to 
funkcjonowanie systemów ochrony instytucjonalnej pod dużym znakiem zapytania. 

20. Na zakończenie tej części Forum, przedstawiciele UKNF życzyli bankom 
spółdzielczym ocenionym najgorzej w BION-ie rozważnej decyzji w kwestii możliwości 
przeprowadzenia procesu łączeniowego póki nie jest na to za późno.  

21. Uczestnicy Forum mieli również okazję zapoznać się z nowymi trendami rynkowymi 
w sprzedaży ubezpieczeń przez banki, zaprezentowanymi przez Tomasza Kromolickiego, 

Dyrektor Biura Bancassurance, Concordia Ubezpieczenia. 

 

XI. Banki spółdzielcze w społecznościach lokalnych – lokalne instytucje 

finansowe wobec wyzwań zrównoważonego rozwoju  

 Moderator: Arkadiusz Lewicki, Dyrektor Zespołu ds. Programów Publicznych i 
Środowisk Gospodarczych Związku Banków Polskich   

 Prezentacje wprowadzające:  
¬ Magdalena Typa, Dyrektor Departamentu Programów Europejskich Banku 
Gospodarstwa Krajowego 

¬ Marcin Zieliński, przedstawiciel Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi  

 Panel dyskusyjny:  

¬ Alicja Huczyńska, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Koronowie 



 

¬ Krzysztof Podhajski, Prezes Europejskiego Funduszu Rozwoju Wsi Polskiej 

¬ Piotr Woźny, Prezes Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej 

¬ Małgorzata Sztoldman, Dyrektor Departamentu Analiz i Sprawozdawczości Agencji 
Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa  

¬ Aneta Piątkowska, Zastępca Dyrektora Departamentu Analiz Gospodarczych 
Ministerstwa Przedsiębiorczości i Technologii  

 Instrumenty finansowe UE dla banków spółdzielczych – Marek Ulman Koordynator 

Obszaru Instrumentów Kapitałowych, Krajowy Punkt Kontaktowy ds. Instrumentów 
Finansowych Programów Unii Europejskiej 

1. Tą część obrad Forum Liderów Banków Spółdzielczych rozpoczęła prezentacja Banku 
Gospodarstwa Krajowego poświęcona roli BGK we wsparciu banków spółdzielczych jako 
stymulatorów rozwoju lokalnego. Podkreślona została aktywność banku we wszystkich  
kluczowych obszarach zrównoważonego rozwoju: wzrost gospodarczy, inkluzja społeczna, 
ochrona środowiska, a także bezpośrednie wspieranie rozwoju społeczno-gospodarczego 
głównie ze środków UE. BGK wykonuje zadania instytucji pośredniczącej/menadżera 
funduszy w systemie wdrażania Funduszy UE, w celu oferowania produktów finansowych 
zidentyfikowanych w luce finansowej.  

2. Potencjalnym zadaniem lokalnych instytucji finansowych we współpracy z Bankiem 
Gospodarstwa Krajowego jest pełnienie funkcji instytucji kredytującej/pośrednika 
finansowego. Korzyści wynikające z ww. współpracy BGK po swojej stronie widzi 
następujące: wypełnienie luki finansowej na rynku, pozyskanie partnerów o doskonałej 
orientacji i sieci kontaktów na rynkach lokalnych, dotarcie z ofertą do szerokiej grupy 
odbiorców na rynkach lokalnych przez placówki banków spółdzielczych. 

3. Natomiast bankom spółdzielczym współpraca z BGK może przynieść następujące 
korzyści: uatrakcyjnienie i uzupełnienie własnej oferty kredytowej, kapitał na akcję 
kredytową, mniejsze wymagania kapitałowe, niższe koszty ryzyka, wynagrodzenie za obsługę 
programów  
w roli pośrednika finansowego, współpracę z bankiem państwowym o ratingu A, know-how 

w zakresie oferowania instrumentów finansowych ze środków publicznych. 

4. Marek Zieliński, przedstawiciel MRiRW zaprezentował szczegółowe informacje 
dotyczące Strategii Zrównoważonego Rozwoju Wsi, Rolnictwa i Rybactwa (SZRWRiR), jej 

głównych celów i założeń. Strategia ta jest jeszcze w fazie projektowej, przed przyjęciem 
przez Radę Ministrów, więc pewne zmiany mogą w niej zostać wprowadzone, jednakże nie 
powinny one być znaczące. Dokument stanowi aktualizację obecnie obowiązującego (do 
2020 r.), jednakże należy mieć na względzie, że świat się zmienia (globalizacja, zmiany 

klimatyczne, cyfryzacja, demografia), zmieniają się trendy, co wymusza konieczność 

aktualizacji założeń SZRWRiR. 

5. MRiRW wskazało na zapisy w SZRWRiR 2030 w zakresie rozwoju sektora 
bankowego i instytucji finansowych. Podkreślono wzrastającą rolę efektywnego i społecznie 
odpowiedzialnego zaangażowania środków publicznych i instytucji finansowych w politykę 



 

rozwoju obszarów wiejskich, rolnictwa i rybactwa. Potrzebne są wyprzedzające działania 
analityczne, programowe oraz systemowe, w tym w sferze organizacyjno-instytucjonalnej 

przygotowujące do wdrażania programów UE w perspektywie finansowej na lata 2021-2027. 

6. Do osiągnięcia celów Strategii ma przyczynić się zapewnienie stabilnego 
finansowania rozwoju wsi i sektora rolno-spożywczego. Jest to warunek realizacji działań 
rozwojowych w tych obszarach. Dotyczy to zarówno możliwości realizacji inwestycji 
publicznych, finansowanych ze środków krajowych lub europejskich, jak i realizacji 
inwestycji finansowanych ze środków prywatnych. Wyzwaniem na kolejne lata pozostaje 
więc podniesienie efektywności i pełniejsza koordynacja wydatków publicznych na rozwój 
wsi, rolnictwa i rybactwa. W latach 2021-2027 (2030) zwiększy się rola instytucji 
finansowych, których oferta w coraz większym zakresie stanowi uzupełnienie wsparcia 
krajowego, unijnego i środków własnych rolników, przetwórców i przedsiębiorców z 
obszarów wiejskich.  

7. Mieszkańcy obszarów wiejskich powinni w większym stopniu budować kapitał 
prywatny oparty na oszczędnościach, ponieważ ich poziom stanowi w dużym stopniu o 
możliwościach inwestycyjnych mieszkańców wsi. Oferowane instrumenty finansowe 
powinny m.in. umożliwić sfinansowanie wkładu własnego dla beneficjentów pomocy 
publicznej, którzy nie mają dostatecznej ilości nakładów finansowych, przy czym zasady ich 
udzielania nie mogą zagrażać stabilności i płynności finansowej gospodarstw rolnych oraz 
przedsiębiorstw.  

8. Mówiąc o możliwościach i potrzebie współpracy z bankami spółdzielczymi 
NFOŚiGW poinformował uczestników Forum, że trwają konsultację publiczne dot. projektu 
„Czyste Powietrze”. Dokument w tym zakresie został skierowany również do banków 
spółdzielczych, banków zrzeszających, KZBS i ZBP. Szczegółowe informacje dostępne są na 
stronach Funduszu. Program „Czyste Powietrze” ma na celu walkę ze smogiem i uzyskał 
aprobatę Komisji Europejskiej. Na terenie poszczególnych województw zostały już podjęte 

uchwały antysmogowe i są zaprogramowane konkretne terminy wymiany starych kotłów w 

prywatnych domostwach. Według założeń doprowadzi to do poprawy efektywności 
energetycznej domów jednorodzinnych. To w sposób oczywisty otwiera zapotrzebowanie 

tych gospodarstw na instrumenty wsparcia finansowego. W celu rozpowszechnienia 

programu i poszerzenia jego dystrybucji, a także wsparcia gospodarstw domowych w procesie 
przystępowania do niego, NFOŚiGW widzi potrzebę współpracy z lokalnymi samorządami i 
instytucjami finansowymi. 

9. Dodatkowo w ramach NFOŚiGW prowadzone są różnego rodzaju programy na rzecz 
ochrony środowiska (np. „Mój Prąd”). Zachęca się banki spółdzielcze do wyboru 1-2 

obszarów współpracy, które mogłyby spotkać się z zainteresowaniem w ich regionie, do 

przetestowania programów i podjęcia decyzji, w jaki sposób możemy wspólnie działać na 
rzecz poprawy jakości środowiska. 

10. Ministerstwo Przedsiębiorczości i Technologii przekazało informację na temat 

postępów we wdrażaniu „Agendy na rzecz zrównoważonego rozwoju 2030”. Istotne jest, aby 

ta agenda była postrzegana w różnych wymiarach – ekonomicznym, społecznym, 



 

środowiskowym. Deklarację podpisało 190 państw. Zawarty jest w niej art. 21 – 

zobowiązanie każdego kraju do wdrażania agendy i odpowiedzialności za jej realizację, 

jednakże z uwzględnieniem realiów, możliwości i rozwoju każdego z państw indywidualnie i 
z poszanowaniem wewnętrznych polityk. Polska realizuje priorytety polityki społeczno-

gospodarczej i środowiskowej w oparciu o tę strategie rozwoju. Udało się wyeliminować w 

dużym stopniu ubóstwo dochodowe, zwłaszcza w rodzinach z dziećmi – w wymiarach 

społecznym, energetycznym, cyfryzacyjnym, a także w dostępie do edukacji. Możemy tu 
odnotować naprawdę wymierny postęp. Do realizacji Agendy 2030 i jej szczytnych 

priorytetów niezbędne jest zaangażowania i współdziałanie wszystkich środowisk, w tym 
administracji, banków etc. Ministerstwo Przedsiębiorczości i Technologii powołało 
Partnerstwo na rzecz realizacji celów zrównoważonego rozwoju w Polsce. 

11. W zakresie współpracy ARiMR z sektorem banków spółdzielczych można pochwalić 
się już 25 latami dobrego doświadczenia. W najbliższych miesiącach uruchamiane będą 

kolejne nabory w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich. Nastąpi m.in. 
uruchomienie funduszy w ramach funduszy gwarancji rolnych (50 mln euro, w ramach 

instrumentów wsparcia UE) dla beneficjentów starających się o dotacje, w formie wsparcia 

tych kredytów poprzez gwarancje. To jest rzecz nowa, pilotażowa. W nowej perspektywie te 

instrumenty będą obligatoryjne. Na razie zostały uruchomione jedynie w wybranych 
państwach, w tym w Polsce. Wdrażającą jednostką finansową będzie BGK.  

12. W zakresie pokonywania problemów związanych z suszą w naszym kraju, ARiMR 
planuje działania na rzecz poprawy retencji wodnej na obszarach wiejskich. Agencja szykuje 

się do wsparcia rolników poszkodowanych suszą. Nie jest jeszcze znana kwota wsparcia. W 

tym miejscu banki spółdzielcze będą miały ogromną rolę do spełnienia, ponieważ głównymi 
odbiorcami tych działań będą rolnicy. Dlatego ARiMR zwrócił się z postulatem do 
przedstawicieli lokalnych instytucji finansowych o podjęcie działań przygotowawczych do 
obsługi swoich klientów w ramach tej inicjatywy. Banki spółdzielcze zwróciły się natomiast z 

prośbą do Agencji o zaadresowanie problemu stepowienia różnych rejonów Polski. 
13. ARiMR przypomniał jeszcze, że nadal funkcjonuje instrument wsparcia z budżetu 

krajowego, taki jak kredyty klęskowe. W tym miejscu należy podkreślić duże wsparcie ze 
strony banków spółdzielczych. 

14. Europejski Fundusz Rozwoju Wsi Polskiej współpracuje z bankowością spółdzielczą 

od początku swojego istnienia, czyli blisko 30 lat. Zebrane doświadczenie bazuje nie tylko na 
podstawie uruchamianych linii kredytowych, ale również pakietów obligacji banków 
spółdzielczych, czy pożyczek podporządkowanych. W ramach tej współpracy oferowane są 
m.in. pożyczki dedykowane dla JST w zakresie inwestycji w kanalizację, wodociągi, budynki 

oświaty. 
15. Wszystkie powyższe działania powinny być prowadzone we współpracy z bankami 

spółdzielczymi, gdyż często funkcjonują one na terenach nie będących przedmiotem 
zainteresowania podmiotów komercyjnych. Ponadto potrzebne jest również współdziałanie 

administracji państwowej, instytucji wspierających, sektora banków spółdzielczych, ZBP i 
KZBS na rzecz budowy wspólnych inicjatyw, rozwiązań, edukacji klientów i zbierania 



 

informacji statystycznych np. w zakresie zróżnicowania wielkości lub dochodów gospodarstw 
rolnych. Należy pamiętać, że nie jest możliwe wypracowanie jednego modelu 
wsparcia/współpracy pasującej do wszystkich podmiotów. 

16. Banki spółdzielcze na bieżąco monitorują możliwość zaangażowania się w powyższe 
programy i inicjatywy, a także przygotowują specjalnie dedykowane do nich instrumenty (np. 
ekokredyt), wspierające beneficjentów i pomagające w absorbcji środków z tych programów. 
Również rozwój bankowości elektronicznej w lokalnych instytucjach finansowych ma na celu 
sprostanie temu wyzwaniu. 

17. Istotną kwestią jest tu komunikacja banków spółdzielczych ze swoimi członkami i 
klientami,  mająca na celu przekazywanie informacji o programach umożliwiających rozwój i 
wdrażanie różnych innowacji. Ważnym elementem jest tu też współpraca z JST. Na bankach 
spółdzielczych spoczywa istotna rola pośredników – muszą wywiązywać się z niej w sposób 
efektywny. 

18. Krajowy Punkt Kontaktowy ds. Instrumentów Finansowych Programów Unii 
Europejskiej przy ZBP przedstawił ofertę dla banków spółdzielczych w ramach instrumentów 
finansowych programów UE, przekazał informację w jaki sposób funkcjonują oraz o 

możliwościach jakie one ze sobą niosą dla lokalnych instytucji finansowych. Celem 

instrumentów gwarancyjnych w ramach programów unijnych jest zwiększenie dostępu 
przedsiębiorców do finansowania przez: udostępnienie finansowania klientom, którzy nie 
mogą liczyć na ofertę na warunkach rynkowych (tzn. bez gwarancji) lub zwiększenie 
wolumenu finansowania dla MŚP. Ww. rozwiązania niosą ze sobą pewne preferencyjne 
korzyści dla przedsiębiorców, jak: obniżenie wymogów dot. zabezpieczenia, wkładu 
własnego, okresu działalności, historii finansowej, zwiększenie kwoty, wydłużenie okresu 
finansowania, finansowanie projektów nietypowych / bardziej ryzykownych, obniżenie 
oprocentowania / opłat, czy usługi dodatkowe (doradztwo). Ponadto charakteryzują się 
brakiem statusu pomocy publicznej, posiadają proste procedury, a oferta jest łatwo dostępna. 

 

XII. Agile w banku spółdzielczym: kiedy i jak wdrażać metodyki zwinne  



 

 Wojciech Kosiorek, Dyrektor, Korn Ferry Hay Group Poland  

1. Globalizacja wchodzi w drugą fazę – firmy, które powstały na końcu świata 
zaczynają się pojawiać na naszych rynkach.  Proces ten jest bardzo dynamiczny. Do 

tego mamy do czynienia ze zmianami demograficznymi i klimatycznymi, rozwojem 

cyfryzacji, a także konwergencji technologicznej. To wszystko wpływa na 
zachowania klientów. Klient chce dostać produkt dopasowany do niego personalnie.  

2. Podwaliną metodyk zwinnych jest manifest spisany w 2001 r., zawierający ich 

najważniejsze fundamenty:  
- ludzie i interakcje ponad procesy i narzędzia, 

- działające oprogramowanie ponad obszerną dokumentację, 

- współpraca i utrzymywanie kontaktu z klientem ponad formalne ustalenia, 

- reagowanie na zmiany ponad podążanie za planem . 

3. Korzyści dla instytucji uzyskane ze stosowania Agile to możliwość zarządzania 
zmieniającymi się priorytetami, widoczność projektu i zwiększona produktywność badanych 
zespołów, szybkość dostarczania produktu na rynek, zmniejszenie kosztów projektu. 

4. Wdrażanie metodyk zwinnych w instytucjach następuje na trzech poziomach: 
a) operacyjnym - podejście Agile jest realizowane w małych krokach, na przykład na 

Agile Board. 
b) taktycznym – zarządzanie celami okresowymi, gdzie wdrażanie podejścia Agile jest 

przeprowadzane w zespołach projektowych za pomocą metodologii takich jak SCRUM. 

c) strategicznym – weryfikacja modelu biznesowego, świadome budowanie strategii 
organizacyjnej, która zależy od weryfikacji hipotezy. 



 

5. Według przeprowadzonego badania, głównymi barierami wdrożenia filozofii 

metodyki zwinnej w instytucjach jest kultura organizacyjna stojąca w sprzeczności z 
podstawowymi wartościami Agile, a także brak wystarczającego doświadczenia w pracy 
zespołowej oraz brak wsparcia ze strony kadry kierowniczej. 

6. W praktyce Agile może być zastosowane w każdej firmie. Nie oznacza to 

zmian struktur organizacyjnych, a sposobu zmiany pracy w ramach już istniejących. 
Agile to weryfikowanie rozwiązań wielokrotnie zanim produkt jest gotowy, 
reagowanie na zmiany i dostosowanie się do nich (ponieważ są one nieuniknione, a 

szybkość reakcji staje się przewagą konkurencyjną), zapewnienie pełnego przepływu 
informacji pomiędzy wszystkimi członkami zespołu i jednoczesne pozwolenie 
zespołom wewnątrz instytucji na samodzielne podejmowanie decyzji , a także 

autonomiczne działania. 

7. W firmach wdrażających Agile często nadrzędnym celem nie jest cięcie 
kosztów, a poprawa atmosfery i sposobu pracy pracowników.  

 

XIII. Informacja o Strategicznej Szkole Polskiego Sektora Bankowości Spółdzielczej 
 Krzysztof Pietraszkiewicz, Prezes Związku Banków Polskich  
 Włodzimierz Kiciński, Wiceprezes Związku Banków Polskich 

 prof. SGH dr hab. Lech Kurkliński, Dyrektor ALTERUM Ośrodka Badań i Analiz 
Systemu Finansowego 

1. Prezes Włodzimierz Kiciński i Profesor Lech Kurkliński zaprosili uczestników Forum 
Liderów Banków Spółdzielczych do udziału w organizowanej przez Związek Banków 
Polskich Strategicznej Szkole Polskiego Sektora Bankowości Spółdzielczej. Inicjatywa ta 

skierowana jest do przedstawicieli lokalnych instytucji finansowych - liderów zmian w 
sektorze.  

2. Zgodnie z założeniami jej celem ma być pokazanie dobrych modeli bankowości 
spółdzielczej z uwzględnieniem raportów naukowych, wskazanie wzorców zagranicznych, 

które mogą posłużyć przy zmianach w polskiej bankowości spółdzielczej, a także pokazanie 

narzędzi  zwiększenia efektywności lokalnych instytucji finansowych. 

3. Do udziału w projekcie, w roli wykładowców zaproszono wybitne osobowości, 
doświadczoną kadrę profesorską i praktyków w zakresie sprzedaży i budowy zespołów. 

Dążeniem organizatorów jest, aby szkolenie miało charakter praktyczny, nie akademicki. 
Nastawione jest na działanie i osiągnięcie konkretnych efektów, bo diagnozę problemu 
bankowości spółdzielczej już znamy. 

4. Szkolenie odbędzie się w formie 2 półtoradniowych sesji: 5-6.12 i 16-17.01. Jego 

efekty zostaną podsumowane i ocenione na kolejnym posiedzeniu Konwentu 24-25.01.2020 r. 

Możemy działać skuteczniej i wykorzystać do tego najlepsze wzorce. Potrafimy wspólnie to 

zrobić! 

 



 

XIV. Banki spółdzielcze a regulacje – informacja o zmianach legislacyjnych w 

zakresie restrukturyzacji gospodarstw rolnych i zmian w zakresie 

możliwości dochodzenia roszczeń  

 Moderator: Jerzy Bańka, Wiceprezes  Związku Banków Polskich   

 Prezentacja wprowadzająca:   

¬Tadeusz Białek, Dyrektor Zespołu Prawno - 

Legislacyjnego Związku Banków Polskich   

 Panel dyskusyjny:  

¬ Alicja Huczyńska, Prezes Banku Spółdzielczego w Koronowie  

¬ Aleksander Mikołajczak, Prezes Zarządu Banku Spółdzielczego w Brodnicy  

¬ Robert Typa, Radca Ministra Departamentu Wykonania Orzeczeń i Probacji 
Ministerstwa Sprawiedliwości 

1. Tą część obrad rozpoczął Tadeusz Białek, Dyrektor w Związku Banków Polskich, 

prezentacją poświęconą zmianom legislacyjnym w zakresie restrukturyzacji gospodarstw 
rolnych i możliwości dochodzenia roszczeń. Projekt ustawy o restrukturyzacji zadłużenia 
podmiotów prowadzących gospodarstwa rolne ma na celu objęcie restrukturyzacją długów o 
charakterze pieniężnym powstałych w związku z prowadzeniem działalności rolniczej 
podmiotu prowadzącego gospodarstwo rolne. Odbiorcą pomocy w zakresie dopłaty do 
oprocentowania kredytów, pożyczki, czy gwarancji KOWR będą mikro, małe i średnie 
gospodarstwa rolne. Duże gospodarstwa rolne, aby uzyskać wsparcie, będą potrzebować 
indywidualnej notyfikacji. Projekt został przedstawiony Komisji Europejskiej, która zajęła 
stanowisko wskazujące, że wkładem własnym mogą być tylko i wyłącznie środki pieniężne 
własne lub pochodzące z kredytu. ARiMR ma udzielać dopłat do oprocentowania kredytu 
restrukturyzacyjnego za pośrednictwem banku na podstawie zawartej z nim umowy.  

2. Zabezpieczeniem spłaty kredytu restrukturyzacyjnego ma być gwarancja udzielana 
przez KOWR bankowi, z którym podmiot prowadzący gospodarstwo rolne zawarł 
warunkową umowę kredytu restrukturyzacyjnego. Warunkiem udzielenia gwarancji jest 
zawarcie odpowiedniej umowy z podmiotem prowadzącym gospodarstwo rolne, ustanowienie 
hipoteki na rzecz KOWR na nieruchomości rolnej, której właścicielem jest podmiot 
prowadzący gospodarstwo rolne, wpisanie tej hipoteki do księgi wieczystej oraz wniesienie 
prowizji z tytułu gwarancji. Roszczenia KOWR mogą być zabezpieczone wyłącznie hipoteką 
wpisaną w księdze wieczystej na pierwszym miejscu. Związek Banków Polskich podczas 
prac legislacyjnych nad projektem ustawy oraz później wielokrotnie wskazywał, że powyższy 
warunek związany z hipoteką na pierwszym miejscu stanowi istotną barierę dla skutecznego 
wdrożenia tego rozwiązania. 

3. W zakresie zmian wprowadzonych nowelizacją ustawy o kształtowaniu ustroju 
rolnego wskazano, że obowiązujące od 2016 r. przepisy ustawy o kształtowaniu ustroju 
rolnego wpływają niekorzystnie na obrót nieruchomościami rolnymi. Uchwalona przez Sejm 
nowelizacja nieznacznie zliberalizowała ww. zasady, m.in. poprzez wprowadzenie kolejnych 
wyjątków od zasady nabywania nieruchomości rolnych przez rolników indywidualnych. W 
szczególności, możliwe będzie nabycie nieruchomości rolnej w toku postępowania 



 

egzekucyjnego i upadłościowego, o co zabiegał Związek Banków Polskich podczas prac 
legislacyjnych. 

4. Rozporządzenie Ministra Sprawiedliwości z dnia 5 lipca 2017 r.  
w sprawie określenia przedmiotów należących do rolnika prowadzącego gospodarstwo, które 
nie podlegają egzekucji wprowadziło możliwość zaliczenia do przedmiotów niepodlegających 
egzekucji m.in.: budynków gospodarczych,  gruntów rolnych, a ponadto, podstawowych 
maszyn, narzędzi i urządzeń rolniczych, w ilości niezbędnej do pracy w gospodarstwie, w tym 
m.in. ciągników rolniczych z maszynami i sprzętem współpracującym. Zgodnie z § 6, do 
postępowań egzekucyjnych wszczętych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie 
rozporządzenia stosuje się przepisy tego rozporządzenia. Powyższe przekłada się na ryzyko 
pozbawienia rolników dostępu do finansowania ich działalności z uwagi na brak możliwości 
przedstawienia wystarczającego zabezpieczenia wierzytelności. 

5. Zarządzeniem Ministra Sprawiedliwości powołany został Zespół do spraw oceny 
regulacji prawnych z zakresu ochrony rolników indywidualnych i producentów rolnych. W 
skład Zespołu wchodzą przedstawiciele Ministerstw: Sprawiedliwości, Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi, Inwestycji i Rozwoju, a także eksperci ze Związku Banków Polskich, Krajowego 
Związku Banków Spółdzielczych i Krajowej Rady Izb Rolniczych. Zespół ma za zadanie 
dokonać analizy obowiązujących przepisów dotyczących rolników, jako grupy społecznej 
narażonej na ryzyka związane z prowadzoną działalnością produkcyjną, w kontekście 
zagrożenia skierowania egzekucji do majątku rolnika i środków produkcji w rolnictwie, a 
także potrzeby opracowania projektów aktów prawnych zmierzających do poprawy otoczenia 
prawnego rolników oraz współpracujących z nimi podmiotów finansowych. Obecnie prace 
Zespołu zostały wstrzymane z uwagi na sprzeciw Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

6. Kolejnym wskazanym tematem była kwestia outsourcingu w sektorze banków 
spółdzielczych. Związek Banków Polskich podjął rozmowy z Komisją Nadzoru Finansowego 
dot. nieuwzględnienia przez Wytyczne EBA specyfiki usług świadczonych przez bank 
zrzeszający na rzecz banków spółdzielczych i brak odstępstw od zasad postępowania przy 
outsourcingu, gdy outsourcerem jest bank spółdzielczy a insourcerem bank zrzeszający. 
Komisja Nadzoru Finansowego podzieliła powyższe postulaty. Nadzór nad działalnością 
banków w zakresie outsourcingu procesów lub czynności powinien uwzględniać zasadę 
proporcjonalności.  

7. Należy podkreślić negatywny efekt zmian regulacyjnych na sektor bankowości 
spółdzielczej ze względu na specyfikę prowadzonej działalności, skupioną w dużej mierze na 
obsłudze gospodarstw rolnych. 

8. Podczas debaty wskazano, że przepisy ustawy o restrukturyzacji zadłużenia 
podmiotów prowadzących gospodarstwa rolne są martwe. Według przeprowadzonych badań 
rolnicy nie wykazują zainteresowania skorzystania z możliwości, jakie daje ustawa. Banki 

spółdzielcze wskazały przede wszystkim na brak zastosowania regulacji dotyczących okresu 
kredytowania i sposobu zabezpieczeń. Podkreślono, że są one niezgodne z wymogami KNF 
w zakresie oceny zdolności kredytowej rolników i zabezpieczeń. Dodatkowo samo 

sporządzenie projektu restrukturyzacji jest bardzo trudne. 



 

9. Zwrócono uwagę na ilość i charakter obciążeń finansowych na 1 ha gospodarstwa 

rolnego. Mają na to wpływ nie tylko kredyty, ale i inni wierzyciele jak np. dostawcy. Często 
te obciążenia nie są ujawniane i banki nie mają świadomości ich istnienia. Natomiast rolnicy 

często nie zdają sobie sprawy, że te obciążenia (np. w przypadku wystąpienie klęsk 
żywiołowych) mogą mieć bardzo negatywny wpływ na atrakcyjność kredytowania 
gospodarstwa przez banki. Można powiedzieć, że zadłużenie rolników jest niedefiniowalne, a 
banki często pracują na wnioskach kredytowych, w których zawarte są szczątkowe 
informacje. 

10. Niestety obecny stan prawny stawia banki spółdzielcze w niekorzystnej sytuacji 
uprzywilejowując dłużnika. Regulator powinien pamiętać, że bank nie pożycza środków 
własnych, a pieniądze swoich klientów. W konsekwencji banki będą musiały usztywnić 
politykę kredytową i ograniczyć finansowanie, a w konsekwencji rozwój gospodarstw 
rolnych. 

11. Jednocześnie banki spółdzielcze wskazały, że wśród kredytów udzielonych 
gospodarstwom rolnym występuje niewielka skala kredytów zagrożonych. Jednakże należy 
mieć świadomość, że część kredytów w bankach spółdzielczych jest spłacana kredytami 

zaciągniętymi w podmiotach komercyjnych. Wskazano, że skala zadłużenia pewnej grupy 

gospodarstw rolnych może sięgać nawet dwóch kolejnych pokoleń. 
12. Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi oczekuje od banków spółdzielczych 

stosowania  rynkowych zasad udzielania finansowania. Natomiast podkreślono, że gdyby 
lokalne instytucje finansowe nie przeprowadzały działań modernizacyjnych, zmian polityki 

kredytowej i czynności restrukturyzacyjnych, to obecnie miałyby już bardzo chory portfel. 

Tylko przy udziale państwa i wsparciu  będą w stanie kontynuować finansowanie 

gospodarstw rolnych. Trzeba tutaj zachować realistyczne podejście. 
13. Ministerstwo Sprawiedliwości podzieliło się z uczestnikami Forum wnioskami z prac 

Zespołu ds. oceny regulacji prawnych w zakresie ochrony rolników i gospodarstw rolnych, 

którego prace zostały rozpoczęte w związku z licznymi wątpliwościami zgłoszonymi do 

ustawy restrukturyzacyjnej, z udziałem MRiRW, ZBP, KZBS i innymi. Zmiany ww. regulacji 

są konieczne. Wydawało się, że prace Zespołu zostaną zakończone w marcu br., ale 

Ministerstwo Rolnictwa znowu usztywniło swoje stanowisko. Niestety dotychczas nie udało 

się tych praca zakończyć. Dążeniem jest, aby uwzględnione propozycje zmian do ustawy 
zostały przyjęte w formie rozporządzenia. Ministerstwo Sprawiedliwości ma nadzieję, że 

nastąpi to już na jesieni. 
14. Jeżeli chodzi o liczbę egzekucji komorniczych gospodarstw rolnych, to jest ona ciężka 

do ustalenia, ze względu na brak przejrzystej informacji w tym zakresie. Według informacji 
pochodzących z regionalnych izb komorniczych wynosi ona od kilkunastu do dwudziestu 

kilku. 

15. Kolejnym tematem były prace nad tzw. ustawa antylichwiarską. Ma ona na celu 
rozwiązanie problemu grup przestępczych udzielających finansowania i powiązanych z nimi 
notariuszy. Projekt ustawy był wzorowany na rozwiązaniach z innych państw. Ministerstwo 
Sprawiedliwości wierzy, że uda się tu wypracować najlepsze rozwiązanie. 



 

16. Prezes Jerzy Bańka wskazał w ww. projekcie niepokojące z punktu widzenia sektora 
bankowości spółdzielczej propozycje rozwiązań, jak ograniczenie wszczynania egzekucji z 

nieruchomości w związku z jej wielkością i zwrócił się z postulatem do regulatorów o 
uwzględnienie uwag sektora bankowego w tym zakresie.  
 

XV. Podsumowanie i zakończenie obrad 

 Włodzimierz Kiciński, Wiceprezes Związku Banków Polskich  

1. Konwent na rzecz Współpracy i Rozwoju Polskiej Bankowości Spółdzielczej w 
Józefowie stanowi forum wymiany informacji i inicjatyw na rzecz rozwoju sektora lokalnych 
instytucji finansowych, w oparciu o najlepsze doświadczenia poszczególnych podmiotów. 

2. Mając na względzie liczne ograniczenia działalności banków spółdzielczych, 
niezbędne jest konsekwentne działanie i propagowanie inicjatyw mających na celu wzrost 
efektywności i rozwój polskich banków. W tym miejscu niezwykle istotna jest rola 
współpracy, zarówno w ramach IPS, jak i międzyzrzeszeniowa. 

3. Bankowość spółdzielcza ma duży potencjał, ale potrzebne są nowe pomysły, 
inicjatywy, a także konsekwencja w ich wdrażaniu na szczeblu zrzeszeń, jak i ich członków. 
Działalność na rzecz lokalnych środowisk, a także budowa oraz utrzymywanie relacji z 

klientami to odpowiedzialność banków spółdzielczych, warunkująca dalszy rozwój. 
4. Niezbędny jest dialog i wola do wdrażania zmian w życie. Jedność buduje niezgoda 

rujnuje. Banki spółdzielcze muszą przejść od deklaracji wspólnych działań do ich realizacji. 
5. Następne posiedzenie Konwentu na rzecz Współpracy i Rozwoju Polskiej Bankowości 

Spółdzielczej zaplanowane zostało w styczniu 2020 r., natomiast Forum Technologii 
Bankowości Spółdzielczej odbędzie się na przełomie maja-czerwca przyszłego roku. 

6. Prezesi Włodzimierz Kiciński i Andrzej Wolski podziękowali wszystkim uczestnikom 
za udział w obradach i dokonali oficjalnego zamknięcia Forum Liderów Banków 
Spółdzielczych 2019. 
 

 

 

 

 

 

Opracowanie:  

Katarzyna Pawlik, Doradca Zarządu, Zespół Ekonomiczno-Regulacyjny i Rozwoju Kadr 

Bankowych, Związek Banków Polskich 

Akceptacja:  

Mariusz Zygierewicz, Dyrektor, Zespół Ekonomiczno-Regulacyjny i Rozwoju Kadr 

Bankowych, Związek Banków Polskich 

 
 


